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Целта е Москва да се съгла-
си да се премахнат посре-
дниците при доставката на 
газ, каза министър Трайков

USD/BGN: 1.55632  

+0.10% 
Българска народна банка

EUR/USD: 1.25670  

     -0.10% 
Българска народна банка

Sofix: 360.41  

    -1.32% 
Българска фондова борса

BG40: 103.89    

-1.15%
Българска фондова борса

Новини ▶ 4
Новини ▶ 4
Евтин газ срещу 
споразумение за 
“Южен поток”  

Държавата няма 
да осигури пари 
за “Белене”

Компании  ▶ 13
Държавата сменя
представителя 
си в БФБ 
Министърът на фи-
нансите Симеон Дян-
ков отново ще вкарва 
допълнителна точка 
към вече определения 
дневен ред на общото 
събрание на борсата

Симеон Дянков, министър  
на финансите
▶

Компании ▶ 12-13
Привличането 
на средства 
замръзна
Само една компания 
качи на борсата книжа 
от вдигане на капитал 
за периода април - юни 
2010 г.

Коментар ▶ 2
Забатачена 
история
Държавните чиновници са 
известни с навика си да иг-
норират предупрежденията 
на бизнеса. Което понякога 
може да има фатални по-
следици. И така във века на 
информационните техноло-
гии има реална опасност да 
си останем без електронен 
Търговски регистър

Новини ▶ 7

Банките ще уведомяват 
за промени в лихвите

Новини ▶ 9

Бизнесът иска 40% авансови 
плащания по европрограмите

Асоциацията на банките 
в България ще разгледа 
предложенията за промени 
в закона и ще излезе със 
становище дали те няма 
да оскъпят услугите, 
коментира Асен Ягодин

Принципно съм съгласен 
с увеличаването на 
процента на авансовите 
плащания, каза министър 
Дончев. Той обаче уточни, 
че това ще стане на два 
етапа

Новини ▶ 9
Министерството 
на културата 
усвоява 57 млн. лв.
ЕС дава 57 млн. лв. 
безвъзмездна помощ 
за запазването и 
развитието на българската 
култура. Парите се 
отпускат по Оперативна 
програма “Регионално 
развитие”

ТърговскияТ 
регисТър 
може да 
спре до дни
Липсата на дисково 
пространство и 
неизплатени задължения 
към компаниите, 
които администрират 
регистрите, може да спре 
дейността на Търговския 
регистър за няколко 
месеца  ▶ 22-23

Колаж: Вихър ласКоВ
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Печеливш
десислава димитрова

Губещ
Христо Гълбачев

Зам.-министърът на здравеопазването Десислава Дими-
трова е новият председател на Комисията по цените на 
лекарствените продукти, реши правителството. Оста-
налите нови членове на комисията от квотата на МЗ са 
Павел Александров, Мария Ригова, Боряна Видева-Зидаро-
ва. Венета Белянкина е новият представител на НЗОК в 
комисията.

Нетната печалба на туристическата компания 
„Астрал Холидейз” АД намалява с 13% до 1.16 млн. лв. за 
миналата година. Дружеството, чийто изпълните-
лен директор е Христо Гълбачев, отчита 6.7% спад 
на продажбите на годишна база до 24 млн. лв. за 2009 
г., показват данни от финансовите отчети на дру-
жеството.

Сряда
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цена 1.50 лева

Ръководената от Жан-Клод 
Трише институция иска 
орязване на евросубсидиите 
при дефицит над 3%

USD/BGN: 1.55484 

-0.38%
Българска народна банка

EUR/USD: 1.25790  

     +0.38% 
Българска народна банка

SSofix: 365.24  

    -0.33%
Българска фондова борса

BG40: 105.10    

-0.03%
Българска фондова борса

Новини ▶ 7
Новини ▶ 10
EЦБ иска 
санкции при 
дефицит  

Банката за развитие е 
платила 100 млн. лв. 
на бизнеса

Компании  ▶ 12-13
Mалките ИП се 
насочват към 
чуждите пазари 
Ниските обороти и по-
високите изисквания 
на клиентите доведоха 
до предлагане на нови 
платформи

Димитър Димитров, изп. директор на 
ББР
▶

Компании ▶ 11
Съдия-изпълнител 
разпродава 
„Ален мак”  
Кредиторите ще 
изчакат решението 
на съда по молбата 
за обявяване в 
несъстоятелност на 
най-старата козметична 
компания у нас

Коментар ▶ 2
Газ вместо 
прах 
в очите
Покрай осъдителния си 
тон към посредниците, 
които са виновни за скъпия 
газ, премиерът Борисов ей 
така небрежно спомена, че 
България ще трябва да пла-
ти 280 млн. EUR за първия 
реактор на АЕЦ „Белене”

Тенденции ▶ 18
България е 
десетата по риск 
от фалит
Румъния и България се кла-
сираха сред 10-те държави 
с най-рискови държавни 
облигации. Това показва 
класацията на агенция 
CMA, в която се оценяват 
страните с най-рисков про-
фил и най-голяма застра-
шеност от фалит

Новини ▶ 9
Типови 
документи  за 
европрограмите

До края на годината може 
да се разработят типови до-
кументи за кандидатстване 
по обществените поръчки 
за проекти, финансирани 
от европейските фондове, 
каза Томислав Дончев

Новини ▶ 8
Компаниите се 
оплакват от 
регулаторния режим

Работим по одобряването 
на регулаторната рамка, 
каза министър Трайчо 
Трайков. Той допълни, че 
целта е до 2012 г. админи-
стративната тежест да се 
намали с 20%

АЕЦ “Белене” тръгва 
с пари от бюджета

На фона на противоречиви изказвания за цената на газа и ролята на 
посредниците премиерът Бойко Борисов и руският вицепремиер Виктор 
Зубков се разбраха за строителството на АЕЦ “Белене”. България ще трябва 
да плати 280 млн. EUR за първия реактор още през септември  ▶ 4-6

Мнения

По темата: добрите 
пак ще плащат заради 
лошите  

Пак е в действие необ-
мислена, амбициозна, но 
грешна финансова поли-
тика. НАП има изисквания 
и съмнения - добре, нека 
да монтират контролни 
устройства, но за тя-
хна сметка. Защо винаги 
потърпевш е бизнесът? 
Разходи за касови апарати, 
за контролни устройства, 
за пренос на данни, за 
отчети, към Агенцията по 
вписванията, за регис-
трации и пререгистрации, 
ежегодно възникващи нови 
обстоятелства и наредби 
и т.н. Как в този хаос и 
бюрократични спънки ще 
се развива и съществува 
бизнес? Отговорът за съ-
жаление е един - рушвети.  

Г. асенов

▶

▶

pari.bg Топ 3

1 Посредниците 
оскъпяват руския 
газ с 200 USD на 1000 
кубика. “Газпром” 

продава природния газ 
за България за 339 USD за 
1000 куб. м.

2 Colliers: 21% от 
офис площите в 
София са без нае-
матели. Наемите 

падат и се очаква ръст в 
търсенето през второто 
полугодие на 2010 г.

3 Банката за разви-
тие е изплатила 
100 млн. лв. на 
бизнеса. Банката 

удържа 7% такса, която 
обаче няма да се редуцира, 
защото била нормална.

Забатачена история
Най-лошото нещо, което 
може да бъде причинено на 
един държавен служител, е да 
бъде накаран да работи. И да 
слуша чужди съвети. Практи-
ката е показала не един и два 
подобни случая, а поредното 
доказателство е на път шумно 
да се появи. Примерът е прост 
- системата на електронните ре-
гистри, които може да увиснат 
в празното пространство заради 
липсата на... дисково простран-
ство, на което да се съхраняват 
огромното количество инфор-
мация в системата (виж стр. 6). 

А най-смешното в цялата 
ситуация е, че пак тази чинов-
ническа мудност може да отло-
жи задръстването на регистрите 
с данни. Просто няма кой и кога 
да сканира над 1 млн. страници 
с документи, които чакат да бъ-
дат дигитализирани. Няма пари 
за допълнителни възнагражде-
ния, а има и отпуски за използ-

ване преди края на 2011 г. 

И така във века на информа-
ционните технологии има ре-
ална опасност да си останем без 
електронен Търговски регистър. 
И когато ни трябва информация 
за определена компания, ние да 
разчитаме на благоразположе-
нието на някоя свъсена лелка 
или намръщен чичко, която/
който да се порови из хилядите 
папки в архивите на Агенцията 
по вписванията например. Не 
особено приятна перспектива. 
Обаче надали. Кому е нужно да 
се ровичка из прашни хартий-
ки, когато има дигитализирана 
информация? Която е достъпна 
с няколко клика и навсякъде.

Иначе конкретният казус не 
е нещо ново под слънцето на 
административната действител-
ност на бюрократична България. 
Може и да е прекрасно да живе-
еш в една паралелна реалност, 

в която най-вероятно си пре-
дупреждаван за един проблем 
в продължение на месеци, но 
игнорираш тези критични забе-
лежки. И после идва един хубав 
ден, в който трябва да действаш 
на пожар. 
Сигурно ще бъдат организирани 
обществени поръчки за купува-
не на дискови масиви, но това 
ще отнеме има-няма 90 дни. За-
кони, какво да ги правиш. През 
това време какво ще се случи 
- никой не знае. Което пак не е 
изненада.

Всъщност практиката 
показва, че в живота най-забав-
ните неща се случват точно така 
- без ясна посока на движение, 
просто се оставяш по течението. 
Това течение обаче понякога 
води до водопади. Спомнете си 
само опашките пред Търговския 
регистър от юни. Дали пък тече-
нието няма да ни отведе точно 
там, но за постоянно?

Държавните 
чиновници 
са известни 
с навика 

си да игнорират 
предупрежденията 
на бизнеса. Което 
понякога може 
да има фатални 
последици

коментар
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контролиран взрив

 В партия ГерБ имаме 
нови принципи и въз-
гледи за прозрачност в 
управлението и считам, 
че за моя авторитет ще 
бъде доблестно да подам 
оставка”, бе комента-
рът на Лъчезар иванов
 снимка боби тошев

▶

цитат

Няма вътрешна процедура, по 
която корумпираните да бъдат 

отстранени, нямам правомощия да 
извърша обиск на митничар

Число

15-20
процента трябва да намалеят цените на мобилните 

разговори на дребно, тъй като от 1 юли цените на едро на 
разговорите между абонатите на различните оператори 
у нас са се понижили с 40%

▶

 Ваньо Танов, шеф на агенция “митници”

Странни неща стават напоследък
Правителството, което 
обещаваше преди из-
борите, че ще увеличи 
ефективността на държав-
ния сектор, ще намали 
държавните разходи и ще 
балансира бюджета, сега 
увеличава допълнително 
разходите и раздува дефи-
цита. И това не е всичко.

Във вторник Европей-
ската комисия каза, че 
България трябва да спре 
да увеличава бюджетния 
си дефицит и трябва да 
започне да го намалява. 
В същия ден премиерът 
Бойко Борисов след сре-
ща с руски министър за-
яви, че до есента Симеон 
Дянков ще плати 280 млн. 
EUR за АЕЦ “Белене”. С 
увеличение на бюджетни-
те разходи обаче няма как 
да се намали бюджетният 
дефицит.

Между другото прави-
телството твърди, че 
втората атомна централа 
ще е пазарен проект, 
който ще се финансира 

Съгласяваме 
се с “Южен 

поток”, дори го фи-
нансираме, а в за-
мяна не получаваме 
дори по-евтин газ 

Георги ангелов, 
старши икономист в “отворено 
общество”

коментар

на пазарна основа и ще 
има стратегически ин-
веститор. Що за пазарен 
проект е този, който ще 
се финансира от финансо-
вия министър с бюджетни 
средства?

Вече сме платили 300 
млн. EUR, трябва тази 
година да платим още 
280 млн. EUR за “Беле-
не”, казва премиерът. 
Обаче какво получаваме 
насреща? Премахват ли 
се неустойките в дого-
ворите, премахва ли се 
възможността цената на 
проекта постоянно да 
ескалира? Не. Правим 
отстъпка (280 млн. EUR!), 
но не получаваме нищо 
насреща и затъваме още 
повече.

Руснаците постоян-
но твърдят, че това е 
най-добрият проект за 
атомна централа в света. 
Защо тогава постоянно 
настояват, че българската 
държава трябва да им 
плаща за оборудването? 

Ако проектът е толкова 
добър, той ще си намери 
лесно инвеститори и ще 
се реализира.

Българското правител-
ство трябва да каже на 
руснаците нещо много 
просто - щом твърдите 
пред медиите, че това е 
най-добрият проект, нека 
да го запишем в договора. 
Нека запишем, че според 
руската страна това е най-
добрият проект в света и 
този проект не се нуждае 
от никакво държавно 
финансиране и подпома-
гане. Обаче не, нашето 
правителство такова нещо 
не иска от руснаците.

Газът е скъп, оплаква 
се нашето правител-
ство. И в същото време 
казва, че руският проект 
“Южен поток” ще се 
строи (с 50% българско 
финансиране). Съглася-
ваме се с “Южен поток”, 
дори го финансираме - а 
в замяна не получаваме 
нищо, дори не получава-

ме по-евтин газ.

А руските медии ехидно 
коментират, че България 
няма алтернатива, няма 
как да избяга от руската 
енергийна зависимост. 
Ами да, няма алтернати-
ва и няма да има - като 
даваме пари за втора 
тръба до Русия, вместо да 

инвестираме в алтерна-
тивни доставки. Връзки 
със съседните страни, 
терминали за втечнен и 
компресиран газ, превоз-
ван с кораби, проектът 
“Набуко” - това са потен-
циалните алтернативи. 
Но те си остават потен-
циални и не се работи за 
тяхното реализиране.

снимка марина ангелова

Медии, митници и санкция от най-високо
Лъчезар Иванов вече 
не е зам.-председател 
на НС, след като 
отново попадна в 
центъра на скандал

Журналистка казва, че Лъ-
чезар Иванов я помолил 
да не излъчва репортаж за 
митничар. Шефът на мит-
ниците казва, че Иванов 
е ходатайствал за назна-
чението на свой приятел. 
Премиерът знаел за всичко 
това. 

резултатът
Лъчезар Иванов обяви в 
кулоарите на Народното 
събрание, че подава ос-
тавка като председател на 
софийската организация 
на ГЕРБ и като зам.-пред-
седател на парламента. 
“Подавайки оставката си, 
защитавам своето име и 
честта на ПП ГЕРБ, ко-
ято трябва да показва и 
продължи пътя си на нов 
морал в управлението на 
нашата държава”, каза Лъ-
чезар Иванов. Въпросът за 
това дали Иванов ще се от-
каже от председателството 
на здравната комисия към 
парламента обаче остана 
без отговор от страна на 

самия депутат.

интерес към 
митниците
Въпросният скандал беше 
свързан с опита на Иванов 
да спре излъчването на ре-
портаж по Нова телевизия, 
който засяга негов приятел 
митничар. Междувремен-
но вчера директорът на 
Агенция “Митници” Ва-
ньо Танов обяви, че Лъче-
зар Иванов е ходатайствал 
неговият познат Сергей 
Бранков да бъде назначен 
за директор на митница 
Калотина или поне като 
началник-смяна.

 
остава депутат
По-късно през деня минис-
тър-председателят Бойко 
Борисов обяви, че Лъчезар 
Иванов ще бъде свален 
от всички постове, които 
заема, но ще запази депу-
татското си място. “От пар-
тията няма да го изключ-
вам, защото няма вредни 
последствия от това, което 
се е опитал според него, да 
помогне на приятел”, заяви 
Борисов. Вътрешният ми-
нистър Цветан Цветанов 
потвърди, че оставките на 
Иванов ще бъдат приети от 
изпълнителната комисия 

След среща на българския премиер с руския първи 
вицепремиер Виктор Зубков се оказа, че страната ни 
ще плати още 280 млн. EUR за “Белене”

▶

на партията. 

излъчвайте/не 
излъчвайте
По думите на премиера Бо-
рисов, журналистът от Нова 
телевизия го е информирал 
предварително за случая. 
“Така че не само няма на-
тиск върху медията, точно 
обратното - имат санкцията 
от моя страна, от най-ви-
сшата инстанция на пар-
тията и на правителството 
- да пуснат този материал”, 
разясни Борисов.
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Трайков: Сделката е евтин газ срещу споразумение за “Южен поток”

Ден след като премиерът 
Бойко Борисов поиска от 
финансовия министър до 
септември да намери 280 
млн. EUR за АЕЦ “Белене”, 
Симеон Дянков обяви, че 
няма да даде парите. Сами-
ят министър-председател 
също потвърди, че средства 
за централата няма. Прави-
телството търси варианти 
да излезе от ситуацията. 
Споменати варианти бяха 
опит за намиране на инвес-
титор до два месеца (реал-
но процедурата обаче би 
отнела най-малко година) 
и предоговаряне на спора-
зумението с “Атомстрой-
експорт”.

Голямото мислене
След срещата си с пър-
вия вицепремиер на Русия 
Виктор Зубков във втор-
ник Бойко Борисов обяви, 
че България е платила 300 
млн. EUR за първия реактор 
на АЕЦ “Белене”, който ще 
е готов през есента. “Тогава 
господин Дянков трябва 
да плати 280 млн. EUR, 
за да си го получим. Ако 
не, съответно започваме 
процедури да се съдим и да 
платим неустойки. Затова 
сме си дали срок за сеп-
тември този проблем да го 
изчистим”, обясни Борисов. 
Ден по-късно финансовият 
министър Симеон Дянков 
съобщи, че няма да пла-
ти и парите няма да бъдат 
осигурени от бюджета. Те 
не са заложени и в акту-

Хаосът около АЕЦ “Белене” 
става все по-голям
Държавата няма 
да осигури пари за 
първия реактор на 
централата, съобщи 
Симеон Дянков

Американският 
посланик Джеймс 
Уорлик призова 
за прозрачност в 
енергийните проекти

Енергийният министър 
Трайчо Трайков призна, че 
тече договорка между бъл-
гарската и руската страна 
по газовите въпроси. Цел-
та е Москва да се съгласи 
да бъдат премахнати по-
средниците при доставката 
на природен газ, в замяна 
на което София ще фор-
сира газопровода “Южен 
поток”. 

В същото време руски-
ят вицепремиер Виктор 
Зубков съобщи, че път-
ната карта за проекта ще 
бъде подписана другия 
петък. 

Пакет от 
газови въпроси 
“Наивно е да се смята, че 
когато се водят разговори 
на такова високо ниво, не 
виси някаква имплицитна 
свързаност между прего-
ворите. Газът се разглежда 
в контекста на газовите те-
ми”, обясни Трайков пред 
bTV. По думите му “Южен 
поток” е взаимноизгоден 
проект за България и за 
Русия. При посещението на 
първия руски вицепремиер 
Виктор Зубков беше догово-
рено пътната карта за газо-
провода да бъде подписана 
следващата седмица, в сряда 
стана известно, че датата е 
16 юли. Правителството ще 
настоява трасето да включ-
ва съществуващите тръби, 
които са 100% български, и 
само част от него да е по но-

ви, които ще са наполовина 
руска, наполовина българ-
ска собственост. От думите 
на Трайков стана ясно, че 
Москва не иска премахване 
на посредниците при дос-
тавката на природен газ, но 
е готова да преговаря и въ-
просът е включен в пакета 
от теми за преговори. Два 
от трите договора изтичат 
в края на годината. Ако при 
преговорите стане ясно, че 
следващото споразумение 
ще е директно с “Газпром”, 
цената на природния газ 
може да бъде намалена още 
от следващия регулаторен 
период през октомври. Ме-
ханизмът ще бъде да се 
задържат част от приходите 
на “Булгаргаз”, които ком-
панията да си върне при 
влизането в сила на новия 
договор.

Призив за 
прозрачност
Междувременно американ-
ският посланик Джеймс 
Уорлик призова правител-
ството за прозрачност при 
енергийните проекти, като 
намекна, че подписаните 
от предишното правител-
ство договори с “Газпром” 
трябва да станат публични. 
Както предишният, така и 
настоящият кабинет оба-
че отказват да разсекретят 
споразуменията, защото са 
търговска тайна и за това е 
необходимо съгласието на 
руския монополист. Също 
в сряда главният прокурор 
Борис Велчев съобщи, че 
справката за договорите, 
която Бойко Борисов обяви, 
че ще предаде на прокура-
турата, е пристигнала. 

Филипа Радионова

част от оборудването за 
АЕЦ “Белене”, което пре-
ди две години е поръчано 
от Националната електри-
ческа компания. Според 
данните тогава е сключено 
допълнително споразуме-
ние за над 70% от обо-
рудването на централата. 
Става въпрос за тази част 
от него, която е с дълъг 
срок на изпълнение. По 
данни на НЕК в нея влизат 
реакторната инсталация, 
парогенератори, системата 
за защита, турбинна инста-

лация и др. Също по данни 
на националната компания 
преведените пари до мо-
мента са 13% от общата 
сума на поръчката, която 
обаче не се съобщава. Пър-
вите доставки ще са през 
тази година, но до момен-
та не беше известно каква 
част ще бъде готова през 
2010 г., с изключение на 
реактора, за който съобщи 
премиерът.

Наесен
Причината правителството 

да търси 280 млн. EUR 
за реактора е, че според 
премиера Борисов Русия 
може да съди България, 
ако той не бъде платен. 
По думите му срокът за 
това е септември. Същи-
ят месец, в края на който 
изтича споразумението с 
“Атомстройекспорт”. То 
беше удължавано няколко 
пъти, но от руската страна 
дават сигнали, че това е 
последният срок, преди 
да потърсят интересите си 
в съда. Преди близо два 

месеца анонимни пред-
ставители на компанията 
съобщиха, че “Атомстрой-
експорт” се е свързала с 
американска адвокатска 
кантора, специализирана 
в делата между фирми и 
държави. Експертите обаче 
са на мнение, че руската 
страна също не е изрядна 
и изходът от евентуален 
арбитраж не може да се 
предскаже, нито това дали 
някой ще трябва да плаща 
неустойки.

Филипа Радионова

ализацията, нито ще бъде 
правена втора заради тях. 
Правителството работи по 
промяна на договорите за 
централата, за да не се на-
лага парите да бъдат плаща-
ни, обясни Дянков. Малко 
преди него премиерът Бой-
ко Борисов също потвърди, 
че средствата за реактора 
няма да бъдат платени от 
бюджета. По думите му до 
септември има много време 
и кабинетът продължава 
да търси европейски стра-
тегически инвеститор и да 
мисли варианти.

Zeitnot
В момента обаче още не е 
приключила дори процеду-
рата по избор на консултант 
на проекта, който трябва да 
бъде избран от Българския 
енергиен холдинг. След то-
ва трябва да бъдат израбо-
тени техническият проект и 
финансовата структура, за 
да бъде привлечен инвес-
титор. Досега представи-
телите на правителството 
съобщаваха като срок това 
да се случи след най-мал-
ко година и половина и е 
почти невероятно нещо да 
стане до есента. Не са започ-
нали и конкретни прегово-
ри с европейски компании, 
макар че икономическият 
министър Трайчо Трайков 
често казва, че неформален 
интерес има. 

Не е само реакторът
Първият реактор е само 

 Първият реактор за втората атомна централа ще бъде готов през септември   снимки марина ангелова▶

 Намалението на цената на природния газ може да 
се случи още през октомври, смята Трайчо Трайков
▶
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На хартия
Около 30% от 
заявките са 
електронни 

над 1.75 млн. души са 
правили справки само в 
системата на Търгов-
ския регистър от 1 яну-
ари до юни, показват 
данните на агенцията 
по вписванията. Това 
прави средно 15 хил. 
справки всеки ден от 
началото на годината. 

според статисти-

▶

▶

ката от началото на 
съществуването на 
регистъра са разгледа-
ни над 980 хил. заявле-
ния, а 140 хил. от тях са 
постъпили по електро-
нен път. 

И до момента повече-
то заявки се подават 
на хартия, показват 
още данните на аген-
цията.

Въпреки това ръс-
тът на подадените по 
електронен път е зна-
чителен.

В началото на систе-
мата едва 5% от заяв-

▶

▶

▶

ленията до регистъра 
са подавани по елек-
тронен път, а в момен-
та те вече са 30% в 
различните периоди на 
годината.

През юни системата 
на Търговския регистър 
прегря заради масо-
вата вълна подадени 
търговски отчети 
на компаниите. Това 
доведе до вълна забаве-
ни общи събрания.

Тогава агенцията по 
вписванията обработ-
ваше средно 3 хил. заяв-
ления на ден.

▶

▶

Стартиралият в началото на 
2008 г. електронен Търгов-
ски регистър може да угасне 
до дни, научи в. “Пари” от 
свои източници. Причините 
за спирането на дейността 
му може да бъдат две - не-
изплатени задължения към 
компанията, която админи-
стрира регистрите “Грамма 
Нет ИС”, или свършване на 
дисковото място, на което 
се съхранява информаци-
ята за българските компа-
нии. Според изпълнителния 
директор на АП Анастас 
Георгиев обаче проблеми 
няма да има, тъй като е 
предвидено закупуването 
на допълнителни устрой-
ства за съхранение на данни 
и се водят преговори за раз-
срочване на задълженията 
към компанията. 

Проблеми
Един от основните пробле-
ми, пред който е изправен 
Търговският регистър, е 
липсата на дисково прос-
транство, на което да се 
съхраняват данните за бъл-
гарските компании. “Ка-
пацитетът на системите на 
практика беше изчерпан 
по време на кампанията за 
подаване на годишните фи-
нансови отчети”, коменти-
рат източници на в. “Пари”. 
Според тях по песимистич-
ни прогнози има достатъч-
но дисково пространство за 
функциониране на Търгов-
ския регистър за 10 дни, а 
по оптимистични прогнози 
- за около 25 дни. 

Оптимистичните прогно-
зи се базират на факта, че 
допълнителното материал-
но стимулиране на служи-
телите в държавната адми-
нистрация е спряно и съще-
временно тече използването 
на годишните им отпуски. 
Това на практика спира из-
вънредния труд, необходим, 
за да се сканират около 70 
хил. годишни финансови 
отчета, подадени на хартия. 
Техният обем е общо около 
1 млн. страници, коменти-
рат запознати. Спасението 

Търговският регистър 
може да спре до дни
Задължения на Агенцията по вписванията и липсата на място  
за съхранение на данни може да угасят системата

не коментира колко точно 
ще бъде инвестирано в до-
пълнителен капацитет, тъй 
като покупката му е обект 
на обществена поръчка. 

По-сериозният проблем е 
в сроковете за организира-
не, провеждане и изпълне-
ние на обществена поръчка. 
Целият процес по Закона 
за обществените поръчки 
отнема поне 90 дни, което 
е твърде дълъг период за 
осигуряване на място за 
съхранение на информация 
в регистъра.

Дългове
В момента задълженията на 
Агенцията по вписванията 

към фирмите, поддържа-
щи регистрите, са за об-
що 2 млн. лв. В тях влизат  
“Грамма Нет ИС”, които 
администрират всички елек-
тронни регистри на аген-
цията (търговски регистър, 
имотен регистър, БУЛСТАТ 
и т.н.), Консорциум “Хоси”, 
които са отговаряли за ска-
нирането на делата за пре-
регистрираните търговци, и 
др.  Точната сума на задъл-
женията не бе потвърдена 
от Георгиев, но той уточни, 
че последното плащане от 
страна на агенцията е за де-
кември миналата година. “В 
момента водим преговори за 
подписване на споразуме-

ние за намаляване цените 
за договорите. Предвижда 
се погасителен план на за-
дълженията ни”, коментира 
той. Според “Грамма Нет 
ИС”, които сами са предло-
жили отстъпки по договора 
от 10% обаче, преговори 
за подобно споразумение 
за намаляване на цените, 
както и за премахване на 
инфлационната индексация, 
опрощаване на неустойките 
за просрочие и конкретен 
план за разсрочено пога-
сяване на просрочените 
задължения се водят без-
успешно от февруари 2009 
г. “Предприемаме всички 
законосъобразни мерки да 

започне погасяване на прос-
рочените задължения, като 
същевременно сме готови 
да прекратим договора, за 
да не ни се налага да финан-
сираме със собствени сред-
ства четирите електронни 
регистъра, които ежедневно 
носят огромни нетни прихо-
ди в бюджета на държавата”, 
коментира за в. “Пари” Ва-
сил Величков, управител на 
“Грамма Нет ИС”. Само за 
юни приходите от такси на 
всички 300 хил. компании, 
подали отчети в Агенцията 
по вписванията, са около 10 
млн. лв., показват изчисле-
ния на в. “Пари”. 

Христо Ласков

за електронния търговски 
регистър е именно те да се 
сканират по-бавно и само 
в работно време на служи-
телите на агенцията. Така 
мястото на сървърите ще 
свърши по-бавно. 

“Вземат се мерки, ще бъ-
де закупено допълнително 
дисково пространство”, за-
яви за в. “Пари” Георгиев. 
Според него и в момента 
има достатъчно място за 
системата да функционира 
и за повече от 10-15 дни. 
“Имаме план за действие, 
ще освободим достатъчно 
място и ще закупим допъл-
нителни дискови масиви”, 
добави той. Георгиев обаче 

Според изпълнителния директор на Агенцията по вписванията Анастас Георгиев проблеми с Търговския регистър няма да има▶

2
▶ млн. лв. са задължения-
та на агенцията по впис-
ванията към фирмите, 
поддържащи регистрите

30%
▶ от заявленията до 
регистъра са подавани по 
електронен път в различ-
ните периоди на годината

снИмка ЕмИлИя косТадИноВа
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Държавата задължава банките да 
уведомяват за промени в лихвите
Надзорни колегии 
ще следят за състоя-
нието на банковата и 
финансовата система, 
предвиждат промени 
в Закона за кредитни-
те институции

Банките ще уведомяват 
клиентите си при промяна 
на лихвените нива, както 
и при промяна на общите 
разходи по кредити. Това 
стана ясно вчера, след ка-
то Министерският съвет 
прие промени в Закона за 
изменение и допълнение 
на Закона за кредитните 
институции. Целта е да се 
защитят правата на клиен-
тите, твърдят от правител-
ството.

 Според банкерите обаче 
клиентите и досега са били 
уведомявани при промяна 
на лихвените нива. „Ин-
формация за актуалните 
лихвени нива са изложени 
във всеки офис на банките, 
както и на интернет стра-
ниците”, коментира Асен 
Ягодин, зам.-председател 
на УС на Асоциацията на 
банките в България и из-
пълнителен директор на 
Пощенска банка. „Съглас-
ни сме, че клиентите тряб-
ва да бъдат уведомявани”, 
допълни той. По думите 
му Асоциацията на банките 
ще разгледа предложенията  
и ще си каже мнението от-
носно това дали промените 

ще доведат до по-добро и 
дали няма да оскъпят ус-
лугите, които се предлагат 
от тях.

Надзорни органи
Законопроектът предвиж-
да и създаване на над-
зорни колегии. Основ-
ната им задача ще бъде 
осигуряване на обмен на 
информация, осъществя-
ване на надзор - текущ и 
в извънредни ситуации. 
Промените предвиждат и 
всяка банка да определи 
водещ клон, чрез който 
да осъществява дейност 
у нас. Този клон трябва 
да дава цялата необходи-
ма информация, която се 
отнася за банковата група, 
към която принадлежи, на 
надзорната колегия.  

Съответствие
С промените в закона ще 
се изпълнят изискванията 
на Директива 2009/111/ЕО 
на Европейския парламент, 
съобщиха от Правител-
ствената информационна 
служба. Те уточниха, че 
целта на директивата е да 
се повиши ефективността 
на надзора и да се подобри 
сътрудничеството между 
компетентните органи в 
отделните държави членки, 
банкови групи или финан-
сови холдинги, включващи 
дружествата със седалища 
в различни държави. При-
чината за тези промени е 
финансовата криза и не-

ВАС потвърди 
санкцията от 345 млн. 
лв. за SPA картел

Възможности
Държавата 
ще гарантира 
студентски 
кредити

През 2011 г. държавата 
ще гарантира студент-
ски кредити, както и 

▶

кредити за ремонти на 
мостове, съобщиха от 
Министерския съвет. 

Общият размер на дър-
жавните гаранции, кои-
то може да се издават по 
Закона за кредитиране 
на студенти и докто-
ранти, е 40.125 млн. лв.

Размерът на гаранции-

▶

▶

те за ремонти и рекон-
струкции на мостове 
е 88 млн. лв. Тази сума е 
предвидена в плана на 
МРРБ.

Одобреният размер на 
държавните гаранции 
ще бъде включен в Закона 
за държавния бюджет за 
2011 г.

▶

Това е последната ин-
станция, но глобените 
фирми ще обжалват 
и пред европейски 
институции

Петчленен състав на Вър-
ховния административен 
съд (ВАС) потвърди санк-
ция на Комисията за защита 
на конкуренцията (КЗК) от 
345 хил. лв. за картел на 
производители на SPA съ-
оръжения. Тя бе наложена 
миналата година, като про-
изводството бе образувано 
по молба на бургаската „Спа 
Дизайн”. Антимонополният 
орган взе решение да бъ-
де наложена имуществена 
санкция от 200 хил. лв. на 
дружеството „Нола 7”, 80 
хил. лв. на СД „Люто-Геор-
гиев и сие”, 60 хил. лв. на 
ЕТ „Вебаком - Едуард То-
доров” и отделно 5 хил. лв. 
на сдружение „Национална 
асоциация басейни, SPA и 
уелнес центрове”. 

обвиненията
От ВАС потвърждават, че 
фирмите и асоциацията са 
участвали в забранено спо-
разумение на пазара за из-

граждане и поддръжка на 
съоръжения за воден отдих. 
Освен това фирмите про-
изводители са провеждали 
серия от срещи под формата 
на заседания на управител-
ния съвет на сдружението, в 
което членуват, като на тях са 
съгласували определянето на 
цени и търговски условия.

отговор 
Решението на петчленния 
състав на ВАС е последна-
та инстанция и не може да 
бъде обжалвано. Въпреки 
това обаче от компаниите 
казват, че не са съгласни 
и ще се жалват пред евро-
пейски институции. „Санк-
цията е неправомерна и 
незаслужено висока. Ще 
продължаваме да търсим 
правата си извън България, 
ще обжалваме пред евро-
пейските институции. Це-
ните на SPA съоръженията 
в България са най-ниските в 
Европа. Ако имаше картел, 
те определено нямаше да 
бъдат такива”, коментира 
за в. „Пари” Иван Танев, 
собственик на „Нола 7” -  
една от санкционираните 
фирми.

Дарина Черкезова

Четвъртък 8 юли 2010  pari.bg

Белгия ще поддържа старите фрегати на флота

Депутатите от ГEРБ от-
хвърлиха на второ четене 
предложението на Коали-
ция за България за промяна 
на акцизите на цигарите. 
Червените настояваха спе-
цифичната акцизна ставка 
за 1000 къса да бъде нама-
лена от 101 на 46 лв. Коали-

ция за България предложи 
и минималните акцизи да 
са 127 лв. В сега действа-
щия закон те са 148 лв. По 
думите на Кирил Добрев, 
ако предложенията бъдат 
приети, ще поевтинеят бъл-
гарските цигари до размера 
на вносните контрабандни, 

с което щяла да намалее 
самата контрабанда.  

Председателката на бю-
джетната комисия в На-
родното събрание Менда 
Стоянова отхвърли пред-
ложенията на КБ с довода, 
че не може да се правят 
корекции на акцизите в 

средата на годината. Спо-
ред нея трябва време да се 
регистрират новите цени 
на цигарите и да се поръчат 
новите бандероли с новите 
цени, а това ще създаде 
хаос на пазара, от който ще 
се възползват нелегалните 
търговци.   

обходимостта от мерки за 
запазване на финансовата 
стабилност на отделните 
държави.

Предвижда се законът да 
влезе в сила от 31 декември 
2010 г., а всички държа-
ви членки на Евросъюза 
трябва да изготвят актове за 
въвеждане на директивите 
до 31 октомври 2010 г.

Радослава Димитрова

ГЕРБ запазва размера на акциза за цигарите

Покупки на кораби 
втора ръка ще има чак 
след 2014 г.

Българският и белгий-
ският морски флот ще 
сключат споразумение за 
логистичната поддръжка 
на закупените от Белгия 
фрегати и кораб от типа 
„минен ловец”. Това съоб-
щи началникът на Българ-
ските военноморски сили 
контраадмирал Пламен 
Манушев. Това ще стане 
по време на сегашното  
посещение във Варна на 
командващия на военно-
морските сили на Белгия 
контраадмирал Жан-Пол 
Робинс.

още попълнения - 
друг път
Поне до 2014 г. не се пред-

вижда закупуване на други 
кораби втора ръка от Бел-
гия, а след този срок евен-
туално страната ни може 
да купи два минни ловеца. 
Предстои Холандия да из-
вади от състава на флота 
си кораби от този тип и е 
възможно тогава цената за 
тях да спадне, каза контра-
адмирал Манушев.

Покупките
Министерството на отбра-
ната вече придоби употре-
бявани кораби от Белгия. 
Така в състава на военно-
морските ни сили влязоха 
фрегатите „Дръзки”, „Вер-
ни”, „Горди” и минният 
ловец „Цибър”. 

Любопитна подробност 
около придобитите от Бел-
гия кораби втора ръка е 
проблемът с липсата на 
трансформатори за прео-

бразуване на напрежението 
и честотата на подавания 
от брега ток. Затова дизел-
генераторите, които про-
извеждат ток по време на 

плаване, продължават да 
работят и след връщане 
от плаване. Така се хабят 
месечно десетки тонове 
нафта.

 Асоциацията на банките в България ще разгледа предложенията за промени в закона и ще излезе със ста-
новище дали те няма да оскъпят предлаганите услуги, коментира Асен Ягодин, зам.-председател на УС на 
асоциацията сниМка МаРина ангелОва

▶

 Министър Аню Ангелов обясни преди време, че за 
белгийските кораби не са купени трансформатори и 
затова се хаби излишна нафта сниМка МаРина ангелОва

▶
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Дянков обеща 2.5% дефицит     за 2011 г.

За следващата година пла-
нираме бюджетният дефи-
цит да е под 2.7%. 

Това каза вицепремие-
рът и финансов министър 
Симеон Дянков по повод 
препоръката на Европей-
ската комисия през 2011 
г. дефицитът да бъде на-
мален под 3%. Ние при-
ветстваме препоръките 
на Брюксел и ще се съо-
бразим с тях, обясни той. 
Дянков каза, че макрорам-
ката за следващата година 
вече е готова и в началото 
на следващата седмица 
ще бъде представена в 
Брюксел. Той обаче отказа 
да уточни какво салдо е 
заложено. 

Според източници на  
в. “Пари” за следващата го-
дина правителството залага 
2.5% бюджетен дефицит.

Страшният съд
Днес правителството ще 
гласува актуализацията на 
бюджета на второ четене 
в парламента. Според про-
мените в консолидираната 
фискална рамка приходите 
намаляват с 2 млрд. лв., а 
разходите нарастват с близо 
900 млн. лв. Планирано е 
дупката в хазната за 2010 г. 
да достигне 3.262 млрд. лв., 
или 4.8%. 

Без подкрепа
Както вече стана ясно, Си-
нята коалиция, БСП и ДПС 
няма да подкрепят актуали-
зацията на бюджета. “За” 
ще гласуват депутатите от 
“Атака”. Само преди ден 
съпредседателят на сините 
Мартин Димитров каза, че 
ГЕРБ не са приели нито ед-
но тяхно предложение. Те 
дори били пренебрегнали 
и предложението за свиване 
на разходите и намаляване-
то на дефицита до 3%. 

Според него актуализаци-
ята на бюджета задълбочава 
кризата и изправя страната 
ни пред възможността да 
се повтори сценарият на 
Гърция и Румъния.

От Коалиция за България 
се обявиха категорично 
против намаляването на 
парите за общините. На-
правената актуализация 
на бюджета е безсмислена, 
защото не решава нито 
един средносрочен и дъл-
госрочен проблем, смята 
Георги Кадиев от КБ. Спо-
ред червените през сеп-
тември може да има втора 
актуализация на бюдже-
та. Симеон Дянков вчера 
категорично заяви, че до 
подобна стъпка нямало да 
се стигне. 

Биляна вачева

Така България 
ще слезе под 
заложената от 
Маастрихт летва  
от 3%

pari.bg  Четвъртък 8 юли 2010  

До края на месеца 
текат обсъждания  
на проекта 
Интернет залаганията вече 
ще бъдат регулирани, пред-
вижда проект на напълно 
нов закон за хазарта, израбо-
тен от комисията и публику-
ван на нейната страница. 

в разрешителен  
режим
Според новия проект под-
робно е разработена част-
та за хазартните игри от 
разстояние, включително 
и чрез интернет. Едно от 
условията да се даде раз-
решително за залагания 
по интернет е поне един 
от сървърите, посрещащи 

входящия интернет трафик 
в системата за приемане 
на залози, да притежава 
домейн в областта “bg”. 
Другото условие е орга-
низаторът да разполага с 
най-малко един пункт за 
приемане на залози и изпла-
щане на печалби във всяка 
административна област в 
страната, както и във всеки 
район в големите градове.

Когато през март стана 
ясно, че правителството се 
кани да въведе 10% данък 
върху печалбите от хазарт, 
фирмите от игралната ин-
дустрия призоваха държа-
вата да започне да регулира 
и залаганията по интернет. 
Засега идеята за новия данък 
е замразена. 

обсъждания
До края на месеца ще се 
проведат обсъжданията на 
промените в Закона за ха-
зарта. От игралната индус-
трия вече заявиха, че ще 
подкрепят включването на 
интернет залаганията в регу-
лация. Това означава за тях 
също да важи забраната за 
реклама, обясни пред Дарик 
радио Надя Христова, член 
на Българската търговска 
асоциация на производите-
лите и операторите в играл-
ната индустрия. Тази сфера 
ще подлежи на контрол и 
по отношение на иденти-
фикацията на участниците 
в игрите и разбира се, на 
контрол от гледна точка на 
предотвратяване на възмож-

ностите за пране на пари, 
коментира Христова. 

опасения
От асоциацията обаче сиг-
нализираха, че в този си вид 
законопроектът забранява 
производството на игрална 
техника, която не е лицензи-
рана у нас. Буквалният про-
чит на проекта означава, че 
българските производители 
няма да могат да изнасят 
продукти в чужбина, обяс-
ни Христова. Предполагам 
и искрено се надявам, че 
това се дължи по-скоро на 
стилистическа неточност, 
а не отразява реално воля-
та на регулаторния орган, 
каза тя. 

Мила Кисьова

Нов закон за хазарта включва интернет залаганията в регулация

България опрощава 600 хил. USD дълг на Виетнам
Макрорамката на бюджет 2011 г. ще бъде представена следващата седмица на ЕКоФиН, каза Симеон Дянков                                  след подписването на споразумение с първия  

вицепремиер на република виетнам Нгуен Син Хунг
▶

България ще опрости част от 
дълга на Виетнам за  близо 
600 млн. USD. За това се 
споразумяха финансовия 
министър Симеон Дянков 
и първия заместник ми-
нистър-председател на Со-
циалистическа република 
Виетнам Нгуен Син Хунг. 

България има благоприят-
на географска позиция в 
Европа, а Виетнам е част 
от АСЕАН, което е добра 
основа за бъдещо сътруд-
ничество, каза виетнамският 
вицепремиер.

Общо виетнамският дълг 
е 1.325 млн. USD, като ос-

таналите 723 хил. USD 
страната ни ще получи до 
един месец, обясни Дян-
ков. Той допълни, че една 
от целите на кабинета е да 
уреди старите натрупани 
дългове на различни страни 
към България. На практика 
уреждането на виетнамския 

дълг е второто, след като 
преди няколко месеца пра-
вителството опрости част 
от сирийския дълг. В края 
на април кабинетът реши 
опрости 76% от сирийския 
дълг, за да вземем поне 17 
млн. USD. 

По отношение на стоко-

обмена с Виетнам Бълга-
рия изнася много по-малко 
стоки, отколкото внася. За 
първите три месеца салдо-
то е на минус с 18.2 млн. 
USD. За социалистическата 
страна ние изнасяме ос-
новно необработено олово, 
пшеница и антибиотици, а 

внасяме електрогенерира-
щи агрегати, кафе, обувки 
и облекла. Виетнамските 
инвестиции у нас са малки, 
основно в сектора на търго-
вията, и се осъществяват от 
физически лица. За периода 
2000-2009 г. инвестициите 
са едва 1 млн. EUR. 
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Дянков обеща 2.5% дефицит     за 2011 г. Бюджетът на здравната каса  
се увеличи с 220 млн. лв.
Депутатите 
предвиждат още 
130 млн. лв. между 
двете четения на 
актуализацията

Националната здравнооси-
гурителна каса ще разпо-
лага с допълнителни 220 
млн. лв. Това стана ясно, 
след като здравната и бю-
джетната комисия в парла-
мента приеха с почти пълно 
единодушие промените в 
Закона за НЗОК. Против 
бяха единствено депутатите 
от Коалиция за България. В 
момента разходната част в 
бюджета на НЗОК е 1.689 
млрд. лв.

Разчети
Според разчетите на фи-
нансовото министерство 
178 млн. лв. ще отидат за 
болничната помощ. 13 млн. 
лв. са заделени за дейността 
на личните лекари. Парите 
за лекарства са с 27 млн. лв.  
повече. В актуализацията 
се предвижда още постъ-
пленията от здравнооси-
гурителни вноски до края 
на годината да станат 40 
млн. лв. Към приходите на 
здравната каса се прибавят 
13 млн. лв. като трансфер от 
здравното министерство. 

още пари
Актуализацията беше при-
ета с уговорката, че между 
двете четения в парламента 
комисията по здравеопазва-
не ще одобри увеличението 
на парите за НЗОК да стане 
350 млн. лв., което е със 
130 млн. лв. повече от гла-
суваното от двете комисии. 
Това се прави, защото спо-

ред разчетите на лекарския 
съюз допълнителните 220 
млн. лв. ще стигнат само да 
средата на октомври. 

Коментари
Предложението на Коали-
ция за България предвижда-
ше увеличението на парите 
за касата да бъде 450 млн. 
лв. То обаче беше отхвър-
лено от мнозинството. Зам.-
председателят на здравната 
комисия Пламен Цеков ка-
за, че в момента средствата 
за НЗОК се доближават до 

Бизнесът поиска 40% авансови 
плащания по европрограмите
Срещите на министър 
Томислав Дончев с 
работодателите стават 
регулярни 

Авансовите плащания по 
оперативните програми 
да бъдат 40%, поискаха 
представители на работо-
дателските организации по 
време на среща с министър 
Томислав Дончев, отгова-
рящ за управлението на 
средствата от ЕС. Моти-
вите им са, че сравнително 
малкият размер, който се 
допуска към момента, за-
труднява изпълнението на 
проектите им. 

Най-големи авансови су-
ми - до 20%, бизнесът може 
да получи по оперативните 
програми “Конкурентос-
пособност” и “Развитие на 
човешките ресурси”. Ако 
не увеличение на авансите, 
поне да се ускорят плаща-
нията, настояват работода-
телите.

Принципно съгласие
“Принципно съм съгласен с 
увеличаването на процента 

на авансовите плащания”, 
каза министър Дончев. Той 
обаче уточни, че това ще 
стане на два етапа, като на 
първо време се планира да 
бъдат увеличени авансите 
за публичните институции. 
“Желанието ни е на по-къ-
сен етап това да се случи и 
за бизнеса, и за неправи-
телствените организации”, 
коментира министърът.

Алтернативно  
на гаранцията
За да получат авансови 
плащания, фирмите тряб-
ва да представят банкова 
гаранция, което обаче съ-
що им създава финансови 
трудности. Като алтер-
натива на гаранцията от 
работодателските органи-
зации предлагат да се из-
ползват запис на заповед, 
застраховка или сметки 
със специално предназ-
начение и съвместно уп-
равление. Това искане на 
работодателите обаче не 
е получило категорична 
подкрепа. 

Министърът е подкрепил 
предложението да не се 

подписват анекси, ако стой-
ността за изпълнение на 
проекта се занижава. Зара-
ди кризата цените на някои 
видове оборудване намаля-
ха, но промяната в бюджета 
по проекта се случва само 
с анекси. Подписването им 
отнема минимум месец-ме-
сец и половина, с което се 
забавя цялостното изпълне-
ние на проекта.  

До септември
Предвижда се срещите на 
министър Дончев с пред-
ставителите на работода-
телските организации да 
се превърнат в регуляр-
ни, каквато традиция има 
вече с представителите 
на общините. Следващата 
среща в подобен формат 
ще се проведе в началото 
на септември. Дотогава 
експертен екип ще трябва 
да предложи конкретен 
механизъм за избягване 
на облагането с данък на 
транзакциите между парт-
ньори по проекти, финан-
сирани по оперативните 
програми.

Дарина Черкезова

нивата за 2009 г., въпре-
ки че имаме свиване на 
брутния вътрешен продукт 
с около 10 млрд. лв. “То-
ва според нас означава, че 
здравеопазването е прио-
ритет на правителството”, 
каза Пламен Цеков. 

“Учуден съм, че акту-
ализацията на бюджета на 
здравната каса и реформата 
в здравеопазването като 
цяло се радва на подкрепата 
на всички политически пар-
тии, защото 8 години нито 
едно правителство не си по-

мръдна пръста да задвижи 
реформата”, каза Асен Агов 
от Синята коалиция. 

“Тези 220 млн. лв. се 
наливат в една бездънна 
каца, каквато е здравната 
каса, защото в една малка 
България има над 400 бол-
ници - частни и държавни, 
докато в Белгия и Австрия, 
където населението е два 
пъти повече, болниците са 
около 70”, каза Александър 
Радославов от Коалиция за 
България. 

Елена Петкова

Министерството на културата 
ще усвои 57 млн. лв. европари
Част от средствата 
ще бъдат вложени 
в изграждането на 
българския “Лувър”

Европейският съюз дава 
57 млн. лв. безвъзмезд-
на помощ за запазването 
и развитието на българ-
ската култура. Парите се 
отпускат по Оперативна 
програма “Регионално 
развитие”, а бенефици-
ент е Министерството на 
културата. 

Средства по програмата 
ще бъдат насочени към 
поощряване на културния 
туризъм. Това включва ор-
ганизирането на различни 
международни и етнофес-
тивали.

Реконструкция
Основна част от средства-
та са предназначени за 
реконструкция на култур-
ните институции. Пред-
видено е да се обновят 
сградите на Националния 
исторически музей, На-
ционалния музей на бъл-

гарското изобразително 
изкуство и Националната 
галерия за чуждестранно 
изкуство. 

Пари са предназначени 
за регионални обекти с 
културно значение. Засега 
са ясни два от обектите, 
които ще получат финан-
сиране. Това са църквата 
“Свети Георги” в с. Ар-
банаси и Ески джамия в 
Стара Загора.

Ново строителство
Част от средствата ще бъ-
дат дадени в строител-
ството на така наречения 
български “Лувър”. В края 
на май беше поставено 
началото на процедурата 
за избор на проектант на 
проекта. Идеята за изграж-
дането на този културен 
център е да бъдат събрани 
на едно място големи екс-
позиции.

Макрорамката на бюджет 2011 г. ще бъде представена следващата седмица на ЕКоФиН, каза Симеон Дянков                                  след подписването на споразумение с първия  
вицепремиер на република виетнам Нгуен Син Хунг
▶

снимка БоБи Тошев

Шефката на НЗоК Нели Нешева присъства мълчаливо на здравната комисия в 
Парламента
▶

Министърът на културата вежди Рашидов опре-
дели културните институции, който ще поучат 
европейски пари

▶

снимка марина ангелова

снимка емилия косТадинова
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ЕС затяга правилата  
за бонусите на банкерите
Директори на 
банки в страните от 
Европейския съюз 
са изправени пред 
по-строги регулации 
за получаване на 
бонуси

Банкерите вече ще могат 
да получават не повече 
от 30% от полагащия им 
се бонус накуп и в брой. 
Ако бонусът е голям, то-
гава сумата, която веднага 
може да се получи, спада 
до 20%. Това са новите 
правила, които Европей-
ският парламент гласува 
в Страсбург вчера. Поне 
50% от бонуса ще бъдат 
отлагани за по-късен пери-
од от време - в рамките от 
три до пет години. 

По-стриктен  
контрол
Половината от бонусите 
ще се плащат под формата 
на така наречения условен 
капитал. Това е вид дого-
вор „имаш да получаваш”, 
сключен между банкера и 
финансовата институция. 
Тази част от премията мо-
же да бъде превърната в 
акции, ако банката изпадне 
в затруднено положение. 
Крайният резултат е, че 
бонусите на банкерите се 
обвързват много по-тясно 
със здравословното със-
тояние и действителното 
представяне на банката. 

Край на неоправдания 
риск
Законодатели по целия 
свят обвиняваха именно 
големите бонуси за пое-

Германия вдига вноската  
за здравеопазване
Мярката ще донесе 
6 млрд. EUR в 
хазната

Германското правител-
ство ще вдигне таксите за 
здравеопазване и така ще 
събере допълнителни 6 
млрд. EUR.

Общата вноска за здраве 
върху брутната заплата на 
работника се вдига от 14.9 на 
15.5%, като тежестта ще бъ-
де поделена поравно между 
работника и работодателя. 
Годишните разходи в секто-
ра също ще бъдат намалени 
с 3.5 млрд. EUR като начин 
страната да запълни дефици-
та от 11 млрд. EUR  в бюдже-
та за здравеопазване. Стъп-
ката е част от програмата за 
спестяване на 80 млрд. EUR, 
равни на 2.7% от БВП през 
миналата година, одобрена 
от управляващата коалиция 
на канцлера Ангела Меркел 
през юни. 

Съкращенията на разхо-
дите ще засегнат най-вече 

Естония отчита 
рекордна инфлация 
през юни 
Цените скачат 
заради поскъпване 
на електричеството, 
горивата и мобилните 
услуги

Инфлацията в Естония от-
чете най-голямо забързване 
през юни от седемнадесет 
месеца, водена от увеличе-
ните цени на електричест-
вото, горивата и услугите на 
мобилните телефони. 

Статистика 
Миналия месец инфлацията 
е стигнала 3.5%, след като 
през май също нарасна с 
3%, обяви вчера статисти-
ческата служба на страната. 
Прогнозата на икономистите 
на Bloomberg беше за увели-
чение от 3.2%. На месечна 
база цените са нараснали 

с 0.4%. 
Цените на мобилните 

услуги са скочили с 16%. 
Цените на електричество-
то и отоплението общо са 
се увеличили с 12.2% на 
годишна база. За автомо-
билно гориво миналия ме-
сец се е плащало с 18.8% 
повече. Трите вида стоки 
са основните източници за 
нарастване на инфлацията, 
сочи статистиката.

Предупреждения 
Централната банка на Ес-
тония предупреди миналия 
месец, че по-високите цени 
може да попречат на възста-
новяването на страната от 
рецесията през 2008 и 2009 
г. От 1 януари 2011 г. Есто-
ния ще стане 17-ата страна, 
която ще въведе единната 
европейска валута. 

Заетостта в страната 
остава ниска, сочат 
данните за юни 

Секторът на услугите в САЩ 
нарасна през юни за шести 
пореден месец, но увеличе-
нието е с най-бавни темпове 
от февруари. Това е пока-
зател, че икономическото 
възстановяване също забавя 
ход. 

Услуги
Данни от Institute for Supply 
Management  сочат, че инде-
ксът, измерващ услугите, е 
паднал от 55.4 пункта през 
май на 53.8 пункта през юни. 
Всяка стойност над 50 пунк-
та обаче показва нарастване 
на сектора, докато под 50 
пункта е сигнал за свиване. 
Цифрите също така опровер-
гават страховете от рецесия, 
които се наблюдаваха в ня-
кои среди. 

Броят на поръчките също 

намалява от 57.1 на 54.4 
пункта. 

Заетост 
Данните за заетостта са още 
по-песимистични. Компо-
нентът на заетост е пад-
нал от 50.4 на 49.7 пункта, 
след като миналия месец бе 
тръгнал нагоре. Миналата 
седмица министерството 
на труда в страната отчете 
съвсем леко покачване на 
заетостта в частния сектор, 
но и цялостен спад за първи 
път през тази година. Една 
от причините е изтичането 
на хиляди договори за вре-
менна заетост. В момента 
пазарът на труда се смята 
за ключов за икономиче-
ското възстановяване на 
САЩ, тъй като наличието 
на работно място подпомага 
харченето от страна на по-
требителите, а две трети от 
икономиката на страната се 
дължат именно на потреб-
лението. 

Услугите в САЩ  
слабо се покачват

мането на големи рискове 
от банките, които в крайна 
сметка доведоха до раз-
вихрянето на световната 
финансова криза. 

„Банките имаха две годи-
ни от финансовия срив през 
2008 г. досега да направят 
тези промени, но не пред-
приеха никакви действия. 
Сега ние вършим тяхната 
работа”, заяви евродепу-
татката Арлин МакКарти. 
„Тези строги правила върху 
бонусите ще доведат до 
промяна на цялата култура, 
свързана с даването им и с 
подбудите за поемане на 
излишен риск.”

Предвижда се законът да 
влезе в сила следващата 
година във всичките 27 
страни от съюза. В някои 
страни вече има приети 
подобни правила от на-
ционалните регулатори, 
както е във Великобри-
тания. Предприетите от 
Европарламента правила 
обаче не ограничават раз-
мера на бонусите, които 
може да бъдат изплащани 
на банкерите, а само сума-
та, която те ще получават 
в брой.

отлагане 
Евродепутатите обаче не 

успяха да прогласуват 
предвиденото за вчера 
предложение за създаване 
на европейски надзорни 
органи за банките. То бе 
отложено за септември за-
ради разногласията и мно-
жеството въпросителни 
по въпроса. Все още не е 
постигнато съгласие каква 
власт трябва да притежа-
ват тези органи. Засега ЕК 
е направила две предло-
жения за регулаторни ор-
гани: Европейски борд за 
надзор относно системния 
риск в макроаспект и Ев-
ропейски орган за надзор 
в микроаспект.

болниците, здравните за-
страхователи и фармацев-
тичните компании. 

Реакции 
Новината бе посрещната 
с неодобрение от профсъ-
юзите и наречена „недал-
новидна”.

Бизнесът също е крити-
чен към представения план, 
който разчита повече на 
вдигането на данъците, от-
колкото на намаляване на 
разходите и така увеличава 
фискалното бреме на ком-
паниите.

Освен ползата за своята 

страна германското прави-
телство се надява така да 
даде добър пример, който 
останалите държави в ЕС 
да последват. 

Поръчки 
за индустрията
В същото време данни от 
вчера за индустриалните по-
ръчки за май показват, че те 
са намалели с 0.5%, макар 
че общата тенденция оста-
ва силна заради нарастване 
през предишните месеци. 
През март увеличението бе 
5.1%, а през април 3.2%. 
През май поръчките извън 
страната са паднали с 0.3%, а 
на вътрешния пазар с 0.6%.

Икономиката на 
еврозоната нарасна 
Двигателят са износът 
и държавните разходи
Износът и държавните раз-
ходи са поддържали въз-
становяването на икономи-
ката в Европа през първото 
тримесечие на тази година, 
компенсирайки спада в ин-
вестициите и потреблението 
на домакинствата. 

Износът от 16-те страни 
с единна европейска валута 
се увеличи с 2.1% спрямо 
четвъртото тримесечие на 
миналата година, когато 
нарастването бе с 1.8%. 
Държавните разходи са се 
увеличили с 0.2%, показ-
ват числата от статисти-
ческата служба на ЕС от 
вчера. Брутният вътрешен 

продукт е нараснал с 0.2%. 
На годишна база БВП е с 
0.6% повече, което е пър-
вото годишно нарастване 
от третото тримесечие на 
2008 г.

На вътрешния пазар по-
треблението върви надо-
лу. Причините са няколко: 
безработицата, която кара 
потребителите да свиват 
разходите, както и мерките 
за съкращаване на бюджет-
ния дефицит. 

Бизнес инвестициите 
са намалели с 1.2% през 
първите три месеца на та-
зи година в сравнение с 
предишните три месеца. 
Потребителските разходи 
също отчитат ход надолу 
с 0.1%. 

15.5
▶ процента ще е здрав-
ната вноска в Германия, 
поделена поравно между 
работодател и работ-
ник

Правилата, предприети от Европейския парламент в Страсбург вчера, са още 
един опит за регулиране на финансовата индустрия след кризата от 2008 г. 
▶

Новите такси за здравеопазване ще засегнат болни-
ците и фармацевтичните компании, както и застра-
хователите в сектора снимки bloomberg

▶
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Пазарът на обществени 
поръчки се срина

Пазарът на обществени 
поръчки в България се е 
сринал с повече от 50%. От 
януари до юни тази година 
са сключени 6191 догово-
ра за доставка на стоки, 
услуги и строителство на 
обща стойност 1.5 млрд. 
лв., съобщиха от Българ-
ската стопанска камара. 
Това означава, че в най-
добрия случай за цялата 
година този пазар няма да 
надхвърли 4 млрд. лв.

Публичният сектор в Бъл-
гария харчи около 10-12 
млрд. лв. годишно за сто-
ки и услуги, заяви Камен 
Колев, зам.-председател 
на Българската стопанска 
камара. Дори и през кри-
зисната 2009 г. обявените 
обществени поръчки са 

достигнали тези обеми. 
През миналата година са 
били сключени 15.5 хил. 
договора за 10.4 млрд. лв. 
Според проучване на БСК 
38% от тези договори обаче 
са сключени, без да има 
обявени процедури. 

Отрязан достъп
Орязаните средства за пуб-
личния сектор през тази 
година са причината за сви-
тия пазар на обществени 
поръчки, което пък намаля-
ва възможностите на част-
ния бизнес за продажби. 
Малките фирми обаче и 
преди кризата са със силно 
ограничен достъп до тази 
форма на финансиране на 
бизнеса, показва проучване 
на БСК. 

Малките фирми често са 
иновативни и предлагат 
добро съотношение качест-
во - цена, но се сблъск-
ват с редица трудности да 
участват в процедурите по 
обществени поръчки, каза  
Камен Колев. 

Едно от тези препятствия 
са непропорционално висо-
ките разходи за подготовка 
на офертите и за закупуване 
на документация. 

Прекалено усложнената 
процедура също отблъсква 
малките и средните фир-
ми. Освен това те не може 
да участват в конкурси за 
по-големи и дългосрочни 
договори.

359 дни просрочие
Забавеното разплащане 

КОмпании 
и пазари
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Малките фирми се оплакват, че 
нямат достъп до търговете на 
публичния сектор

Новаторство
Фирмите залагат 
на социални 
мрежи
Над 50% от българските 
фирми използват соци-
ални мрежи с цел разши-
ряване на дейността си. 
Това показват резултатите 
от глобално проучване, 
проведено по поръчка на 

световния доставчик на 
офис решения „Ребус”. 
Около една трета от фир-
мите ползват социалните 
мрежи като средство за 
реклама. Тези компании 
отделят и част от бюдже-
та си за маркетинг специ-
ално за дейности, свърза-
ни със социалните мрежи. 
Около 51% от запитани-
те използват социалните 
мрежи за връзка с позна-

ти, а около 25% са наме-
рили нова работа точно 
чрез тези сайтове. Около 
70% от запитаните използ-
ват социалните мрежи за 
намиране на важна инфор-
мация, а 66% - за упра-
вление на потребителски 
групи и връзки с тях. В 
световен мащаб социал-
ните мрежи се използват 
най-често за поддържане 
на бизнес контакти.

Високи финансови 
гаранции
82% от анкетираните фир-
ми са посочили като про-
блем прекалено високи-
те финансови гаранции, 
които се искат от тях. В 
техническите задания на 
обществените поръчки има 
утежняващи условия за на-
личие на собствени обо-
ротни средства (най-често 
40-50%), които малко на 
брой участници биха могли 
да изпълнят. А преоблада-
ващата част от малките и 
средните фирми разчитат 
на заемни средства при из-
пълнение на обществени 
поръчки. 

Друго ненужно тежко 
изискване е това за реали-
зиране на печалба за опре-
делен минал период.

некоректни  
отношения
Всяка трета фирма (70% 
от анкетираните 3200 
компании) казва, че се е 
сблъсквала с некоректни 

отношения в процедурите 
по обществени поръчки. 
Затова основна тяхна пре-
поръка е да има огласяване 
на данните от ценовата и 
техническата компонента 
на офертите. 

В регистъра на общест-
вените поръчки да бъде 
представяна информа-
ция за всички кандидати, 
участвали в процедурата, 
искат 67% от анкетирани-
те. 55% от изпълнителите 
и кандидатите за изпъл-
нители на обществени по-
ръчки считат, че досега 
действащият регистър за 
обществените поръчки не 
предоставя необходимата 
пълноценна информация. 
В него не се отразяват на-
време постъпилите обяви 
и сключени договори или 
те въобще не постъпват, 
няма достатъчна инфор-
мация, която чрез своята 
публичност да предпази 
участниците от корупци-
онно поведение.

мила Кисьова

след изпълнение на об-
ществената поръчка от 
страна на възложителя се 
оказва друг голям проблем. 
Според проучването на 
БСК средният период на 
просрочие на задължени-
ята на държавата и общи-
ните към частния сектор 
по изпълнени обществени 
поръчки е 359 дни. 

Към края на юни 2010 
г. частният бизнес има 
акумулирани вземания по 
изпълнени обществени 
поръчки в размер на над 
600 млн. лв., заяви Божи-
дар Данев, председател на 
БСК. Едва в 3.5% от слу-
чаите предприятията са 
предприели действия за 
събиране на вземанията 
си, показва анкета на ка-
марата. Данев алармира, 
че незабелязано през тази 
година е била премахната 
законовата възможност да 
бъдат запорирани сметките 
на общински и държавни 
организации при забавени 
плащания. 

Директно възлагане на "свързани" 
с възложителя лица

Сключване на договори извън рамките 
на Закона за обществените поръчки

Необоснован избор на по-непрозрачен
метод

Неясни, неточни или насочващи 
задания

Некоректни клаузи в предварителните 
договори

Сключване на договори извън рамките 
на Закона за обществените поръчки

Забавено възстановяване на 
гаранциите

Забавяне на изплащането на 
дължимите по договорите суми 
на изпълнителите

Не се предоставя задължителната 
информация в регистъра на 
обществените поръчки

Неясни или паразитни критерии 
за оценка

Липса на правила за оценка 
по различните критерии

Не се ползват експерти от браншовите 
сдружения

Не се спазват процедурите по 
уведомление

Най-чести нарушения

Услуги
��%

Строителство
��% Доставки

��%

Обявени общ ествени поръчки

7807 БРОЯ 

Сключени договори

15.5 ХИЛ. БРОЯ

49.6%
50.4%

На стойност

10.4 МЛРД. ЛВ.

Графика: Вихър Ласков

Обществени поръчки ���� г.

ПО ЗАКОНА ЗА ОБЩЕСТВЕНИ ПОРЪЧКИ

МАЛКИ ОБЩЕСТВЕНИ ПОРЪЧКИ
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Набраните от компаниите 
средства чрез увеличение 
на капитала продължиха 
да се топят през второто 
тримесечие на 2010 г. Това 
показват изчисленията на 
в. „Пари” на база данните 
от тримесечните бюлети-
ни на Българската фондова 
борса. В периода април -  
юни на БФБ са качени за 
търговия книжа, с които са 
набрани едва 7.2 млн. лв. 
За сравнение през първото 
тримесечие на тази годи-
на сумата беше 24.5 млн. 
лв. В тези сметки не са 
включени новите акции, 
издадени след преобразу-
ване на печалба и резерв в 
акционерен капитал.

Обобщените данни за 
полугодието показват, че 
към края на юни тази го-
дина парите, набрани от 
емитиране на нови акции, 
са 31.7 млн. лв. Спадът е 
73.5%, тъй като година по-
рано цифрата беше 119.5 
млн. лв.

последният период
През април - юни 2010 
г. за вторична търговия 
са качени акциите на ед-
на-единствена компания, 
които са издадени след 
набиране на капитал. Това 
са книжата на „Септона 
България” АД, с които 
дружеството събра от ак-
ционерите си 7.2 млн. лв.

През второто тримесе-
чие на тази година бяха 
листвани и новите акции 
на „Оптела-лазерни тех-
нологии” АД. Емисията 
на компанията обаче не е 
издадена с цел набиране на 
средства от инвеститорите. 
Новите книжа бяха разпре-
делени между акционе-
рите, след като „Оптела” 
обедини шест дружества. 
Увеличение на капитала 
направи и „Розахим” АД, 
което обаче преобразува 
част от резервите си и ги 
превърна в акции. Капи-
талът на дружеството се 
повиши с 449 148 лв. до 
513 312 лв.

криза
„Ситуацията на фондова-
та борса у нас е такава, че 
който прави увеличение 
на капитала, не очаква 
пазарът да изкупи новите 
акции”, коментира силно 
намалелия интерес към 

IPO-тата Николай Ялъмов 
от „Капман”. Дружеството 
беше посредник по из-
даването на нови акции, 
които вече са листвани 
за вторична търговия - 
книжата на „Септона”. 
Според Развигор Христов 
от „ПОД Бъдеще” изиск-
ването цената да не бъ-
де под номиналната при 
увеличението на капитала 
също възпира много дру-
жества, особено АДСИЦ. 
„Странното е, че подоб-
но условие за номинал-
на стойност липсва при 
търговите предложения”, 
добави Развигор Христов. 
По думите на Константин 
Абрашев  от „БенчМарк 
Асет Мениджмънт” инве-
стирането на свеж ресурс 
в бизнеса под формата на 
допълнителен акционерен 
капитал е мощно средство 
за управление на корпора-
тивните финанси. „Този 
инструмент е особено по-
пулярен в моменти както 
на експанзия, така и на 
криза”, твърди Констан-
тин Абрашев.

приключили  
подписки
През второто тримесечие 
приключиха последващи-
те увеличения на капитала 
на „Индустриален хол-
динг България” и все още 
публичната СИБАНК. 
Техните нови книжа оба-
че все още не са качени за 
вторична търговия и зато-
ва не са в статистиката на 
фондовата борса.

Емисия
По-голямата сума прибра 
трезорът, който емитира 
акции за 78 233 180 лв. 
СИБАНК увеличи акцио-
нерния си капитал, като 
издаде 965 365 нови кни-
жа с номинал 10 лв. и еми-
сионна цена 81.04 лв. 

Цялата емисия вероятно 
е записана от мажоритаря, 
тъй като председателят на 
НС Цветелина Бориславо-
ва обяви, че ще продаде 
правата си на KBC. Пуб-
личният холдинг събра 
от Българската фондо-
ва борса 20.34 млн. лв. 
Инвеститорите записаха  
14 525 961 акции от нова-
та емисия, а книжата бяха 
с емисионна цена 1.4 лв.

атанас Христов

Само една компания качи на борсата книжа от вдигане на капитал за периода април - юни 2010 г.

Привличането на средства чрез 
увеличаване на капитала замръзна

Средствата ще се ин-
вестират в подценени 
недвижимости
Фондовете за имоти „Екс-
пат Бета” АДСИЦ и „Ин-
теркапитал Пропърти 
Дивелопмънт” АДСИЦ 
се опитват да наберат от 
капиталовия пазар 101.3 
млн. лв. Вчера беше аук-
ционът за неизползваните 
права на първото, на който 

бяха прехвърлени едва 250 
лота от предложените 4.25 
млн. Търговията с права 
на втория фонд започва в 
понеделник.

„Експат” предложи на 
инвеститорите 43 428 900 
нови акции с номинална 
и емисионна стойност 1 
лв. Цената на акция при 
последна сделка на регули-
рания пазар на БФБ е с 3% 
по-висока от емисионната 

в увеличението. 
„Интеркапитал” ще се 

опита да събере от капи-
таловия пазар 57.9 млн. 
лв., като издаде 19 294 508 
нови книжа с номинал 1 
лв. и емисионна цена 3 лв. 
За сравнение последната 
цена за акция, постигната 
вчера, е 2.90 лв., или с 3.3% 
по-ниска от новото предло-
жение.

И двата фонда обявиха, 

че парите, които ще съберат 
от капиталовия пазар, ще 
бъдат използвани, за да се 
купуват подценени имо-
ти. „Интеркапитал” обаче 
търси начин да разсрочи 
емисия облигации от 5 млн. 
EUR. Падежът на книжата 
е 14 август, като от консул-
танта на фонда за имоти 
заявиха, че засега се водят 
преговори с облигационе-
рите. 

Два фонда за имоти търсят над 100 млн. лв.

Мнение
Никой не  
очаква пазарът 
да го оцени 
Ситуацията на фондовата 
борса у нас е такава, че 
който прави увеличение 
на капитала, не очаква 
пазарът да изкупи новите 
акции. Компаниите, които 
прибягват до подобна 

стъпка, се опитват да пла-
сират емисията чрез други 
методи, които не са тол-
кова пазарни. Това е така, 
защото никой не очаква па-
зарът да го оцени, защото 
търговията на БФБ замря. 
Към нашата борса липсва 
интерес, който най-добре 
се доказва от ниските 
обороти и малкото сделки. 
На всеки нормален пазар 
графиката на индексите е 

начупена линия, а тази на 
Sofix е права. Не мога да 
говоря от името на всички 
дали мажоритарите са 
склонни да увеличават ка-
питала при текущите цени. 
Никой в момента не възла-
га надежди на фондовата 
борса да набере капитал 
през нея, защото я няма.На 
капиталовия пазар се купу-
ват и продават очаквания. 
Когато инвеститорите оч-

акват, че икономиката ще 
върви нагоре и публичните 
дружества ще реализират 
по-големи печалби, те ку-
пуват дадената акция или 
книжа от съответния пазар. 
Същото и при продажбата 
на акциите - инвеститори-
те очакват влошаване на 
резултатите. В момента 
нищо не се очаква.

николай Ялъмов, 
„Капман”

Коментар
Сега не е 
подходящият 
момент
По време на оптимизма на 
пазара през 2006 и 2007 г. 
увеличението на капитала 
на публичните дружества 
се възприемаше като 
положителна новина, 
смяташе се, че това би 

повишило ликвидността 
на акциите на дадената 
компания. В момент на 
негативни настроения 
и липса на интерес към 
фондовата ни борса 
това не се възприема 
добре от страна на 
инвеститорите. Ако 
целта на мажоритарните 
собственици е да наберат 
средства чрез увеличение 
на капитала, със 
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Само една компания качи на борсата книжа от вдигане на капитал за периода април - юни 2010 г.

Привличането на средства чрез 
увеличаване на капитала замръзна

Позиция 
Увеличенията са  
популярни при 
експанзия и криза
Инвестирането на свеж 
ресурс в бизнеса под 
формата на допълнителен 
акционерен капитал 
е мощно средство 
за управление на 
корпоративните финанси. 

Това е широко прилагано 
на места и пазари, 
където мениджмънтът 
и собствеността са две 
отделни категории, нещо 
екзотично в България. 
Този инструмент е 
особено популярен 
в моменти както на 
експанзия, така и 
на криза. Рецесията 
ограничи сериозно 
възможностите на 

мажоритарните 
собственици да 
предприемат подобни 
действия, без да загубят 
контрола си. Някои 
от тях предпочетоха, 
притиснати от кредитни 
задължения, да погубят 
бизнеса, отколкото 
да потърсят варианти 
чрез увеличение на 
капитала да дадат 
шанс на предприятията 

да продължат да 
работят. Далеч съм от 
мисълта, че подобни 
операции задължително 
биха се увенчали с 
успех, но поне биха 
подкрепили доверието 
на инвеститорите, а не 
после да се чудим защо 
те изнасят средствата си 
в чужбина.

константин абрашев,
„БенчМарк Асет Мениджмънт”

сигурност моментът не е 
подходящ. Изискването 
увеличението да не 
бъде под номиналната 
стойност на акциите, 
която за повечето 
компании е 1 лв. , също 
възпира много дружества. 
Това се отнася най-
вече за акционерните 
дружества със специална 
инвестиционна цел. 
Странното е, че подобно 

условие за номинална 
стойност липсва при 
търговите предложения. 
Разбира се, ако целта 
на собствениците е 
да увеличат дела си в 
дружеството при тези 
пазарни цени на акциите 
на Българската фондова 
борса, това е добра  
възможност.

развигор Христов, 
„ПОД Бъдеще” 

Министърът на фи-
нансите Симеон Дян-
ков отново ще вкарва 
допълнителна точка 
към вече определения 
дневен ред на общото 
събрание на борсата

Министърът на финансите 
Симеон Дянков е решил да 
номинира Георги Българ-
ски за член на съвета на 
директорите в Българската 
фондова борса като пред-
ставител на държавата. То-
ва стана ясно от съобщение 
на финансовото ведомство. 
Георги Български трябва да 
замени на тази позиция Лю-
дмила Елкова. В момента 
той е директор на дирек-
ция „Търговия, емитенти и 
членство” в БФБ и ще запа-
зи и тази си длъжност. 

Промяната ще бъде гла-
сувана на редовното общо 
събрание на акционерите 
в БФБ, обявено за 3 август 
тази година. В поканата за 
свикването му обаче по-
добна точка липсва, става 
ясно от Търговския регис-
тър. Това означава, че за 
втори пореден път Дянков 
ще се възползва от правото 
си да внесе допълнителна 
точка в дневния ред ка-
то акционер, притежаващ 
повече от 5% от гласо-
вете. Министерството на 
финансите държи 44% от 
акциите в БФБ. 

Предложение за вписване 
на допълнителна точка вече 
е отправено, но все още не 
е публикувано в Търгов-
ския регистър, обясни за 
в. „Пари” изпълнителният 
директор на БФБ и член 
на съвета на директорите 
Иван Такев. 

Предишният случай, в 
който МФ вкара допъл-

Държавата сменя 
представителя си в БФБ

нителна точка в дневния 
ред, беше извънредното 
общо събрание на БФБ от 
20 януари 2010 г., когато 
беше подменено цялото 
тогавашно ръководство на 
борсата без Людмила Ел-
кова. С нейната смяна сега 
промяната вече е пълна. 

Любопитното е, че Елкова 
беше първата набелязана за 
смяна от Дянков. В средата 
на декември 2009 г. по ис-
кане на МФ беше свикано 
общо събрание на борсата, 
а в поканата към него един-
ствена точка беше смяната 
на държавния представител 
Людмила Елкова с финан-
систа Пламен Дерменджи-
ев. След като стана ясно, че 
Дерменджиев е бил член на 
борда на директорите на 
финансовата къща „Прай-
вит файнънс юнион”, чий-
то управител Константин 
Дишлиев беше убит през 

2005 г., кандидатурата му 
отпадна. 

Вместо смяната на Елкова 
Дянков предложи допъл-
нителна точка в дневния 
ред на извънредното общо 
събрание, с която беше под-
менен съветът на директо-
рите. От него отпаднаха 
Виктор Папазов, Бистра 
Илкова, Андрей Пръмов и 
Тодор Брешков. На тяхно 
място влязоха шефът на 
„БенчМарк Финанс” Лю-
бомир Бояджиев и бившият 
служител на Централния 
депозитар Васил Големан-
ски. Постовете си запазиха 
Иван Такев и Асен Ягодин, 
който беше избран и за 
председател на съвета на 
директорите. Номинира-
ният от Дянков за член на 
СД негов съученик Петко 
Шишков отпадна от канди-
датурите.
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Рокади  в управлението 
на „Доверие ОХ”
Дъщерно дружество 
на холдинга продаде 
акциите си  
в „Съгласие” АД

Двама членове на управи-
телния съвет на публичното 
„Доверие-Обединен хол-
динг” АД ще бъдат освобо-
дени от заеманите посто-
ве. Решението е било взето 
на заседание на надзорния 
съвет на холдинга, показва 
публикуваният протокол от 

срещата. Надзорниците са 
решили да освободят Камен 
Иванов и Иван Кралев, без да 
е посочено кой ще заеме тех-
ните места. НС на „Доверие” 
е решил да се свика общо 
събрание на акционерите, на 
което да се приемат промени 
в устава на холдинга.

В отделна публикация 
„Доверие ОХ” уведоми ин-
веститорите, че дъщерното 
му „Индустриален холдинг 
Доверие” АД е продало при-
тежаваните 6069 акции, или 

66.69% от капитала на шу-
менското „Съгласие” АД. 
Сред дейностите на прода-
дената компания са покуп-
ка на стоки, спедиционни, 
превозни и складови сделки, 
лизинг.

Днешната сесия донесе 
0.77% спад за акциите на 
холдинга. По позицията на 
дружеството бяха сключени 
9 сделки, в които 26 550 лота 
смениха собственика си, а 
цената на затваряне се пони-
жи до 2.56 лв. за акция.

сниМкА МАринА АнгелОвА
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Седмични кредити за 
общо 229 млрд. EUR 
бяха отпуснати на 
аукциона

Силен наплив на кандида-
ти за седемдневни кредити 
от Европейската централна 
банка беше отчетен при по-
следния седмичен аукцион. 
Общо 151 банки от евро-
зоната се надпреварваха за 
229 млрд. EUR във вторник 
при фиксирана лихва 1%, 
съобщи Wall Street Journal. 
Това е най-голямата сума, 
отпускана от ЕЦБ за послед-

Трезорите се надпреварват  
за финансиране от ЕЦБ

Межпромбанк ще 
преговаря  
с кредиторите  
за удължаване  
на срока

Руската Международна 
промишлена банка на се-
натора Сергей Пугачов 
стана първата финансова 
институция в страната от 
1999 г. насам, която не 
успя да изплати между-
народните си облигации 
в деня на падежа. 

Банката трябваше да 
върне 200 млн. EUR (253 
млн. USD) по книжа с 
купон от 9% във вторник. 
Обмисля се удължаване на 
срока на емисията с една 
година. Освен това тре-
зорът изпрати известие, 
че няма да бъдат платени 
и дължимите 200 млн. 
USD по книжата с падеж 
през 2013 г. На 21 юли е 
планирана среща с обли-
гационерите в Лондон.

причина  
и следствие
Недостигът на средства на 
Межпромбанк отчасти се 
дължи на това, че трезорът 
разчита на финансиране от 
централната банка, а не на 

Банката на руски 
сенатор пропусна 
плащане по облигации

депозити на дребно, за да 
финансира новите заеми, 
каза Ярослав Совгира от 
Moody’s Investors Service, 
цитиран от Bloomberg. 

По-голямата част от 
кредитите си банката е 
отпуснала на промишле-
ни предприятия, които са 
собственост на Пугачов. 
Макар че случаят с обли-
гациите на Межпромбанк 
може да има краткосрочен 
отрицателен ефект върху 
инвеститорското доверие, 
проблемът не е показате-
лен за цялата финансова 
система в страната, смята 
Совгира.

предложение
Пугачов е собственик на 
“Обединена промишлена 
корпорация”, която е ком-
пания майка на Межпром-
банк и освен това прите-
жава активи в добивната 
и корабостроителната ин-
дустрия. 

Междувременно втората 
по големина банка в Русия 
ВТБ съобщи, че е готова 
да отпусне заем от 600 
млн. UDS на “Обединена 
промишлена корпорация”, 
използвайки  едно от въ-
глищните й находища като 
обезпечение.

ната година по специалната 
й програма за подобряване 
на ликвидността. Само на 
19 юни 2009 г. е била разпре-
делена по-голяма сума - 310 
млрд. EUR.

Без изненади
Силното търсене на средства 
не изненада наблюдателите, 
тъй като миналата седмица 
банките трябваше да върнат 
442 млрд. EUR по отпуснати 
от ЕЦБ едногодишни заеми. 
Големият интерес към аук-
циона означава, че достъпът 
до финансиране в еврозона-
та остава проблемен, комен-

Agricultural Bank of China 
прави рекордно IPO
Очаква се трезорът да набере  
над 22 млрд. USD на борсите  
в Хонконг и Шанхай
Китайската Agricultural 
Bank of China (ABC) е на 
път да влезе в рекордите на 
Гинес като компанията с 
най-голямо първично пуб-
лично предлагане в света. 
Очаква се последната дър-
жавна банка в страната, 
която излиза на борсата, да 
набере над 22 млрд. USD 
от пласирането на акции 
в Хонконг и Шанхай. Ня-
кои анализатори обаче не 
са убедени, че големите  
очаквания на инвеститори-
те са основателни.

постижение
ABC предложи 25.41 млрд. 
акции в Хонконг и 22.24 
млрд. акции в Шанхай по 
време на приключилата 
вчера подписка. Макар 
че официални данни се  
очакват едва днес, спо-
ред запознати банката мо-
же да набере 19.23 млрд. 
USD. Ако поемателите на 
емисията се възползват 
от опцията си да купят 

книжа за още 2.89 млрд. 
USD, които да пласират на 
инвеститори, общата сума 
от двойното листване може 
да достигне 22.12 млрд. 
USD. Така ABC ще изпре-
вари по резултат предиш-
ния рекордьор Industrial 
and Commercial Bank of 
China, която набра 21.9 
млрд. USD през октомври 
2006 г. 

Постигнатата в Хонконг 
цена от 3.20 HKD (0.41 
USD) на акция е по средата 
на определения диапазон, 
каза източник, цитиран от 
Associated Press. В Шанхай 
акциите бяха оценени на 
2.68 CHY (0.40 USD), кое-
то е таванът на очаквания 
диапазон. Така приходите 
от Хонконг са общо 81.31 
млрд. HKD (10.44 млрд. 
USD), а от Шанхай - 59.58 
млрд. CHY (8.79 млрд. 
USD).

Фокус
ABC има близо 24 хил. 

клона и около 350 млн. 
клиента и се смята за най-
големия трезор по депо-
зити в света. Кредитната 
й дейност е насочена към 
нискоразвитите селски ра-
йони в страната. И макар 
че според някои специали-
сти банката печели много 
от развитието на западни-
те райони, други твърдят, 
че именно експозициите й 
там са основният риск за 
инвеститорите.

притеснения
Притеснителен е и сравни-
телно големият дял на ло-
шите кредити на ABC, като 
проблемът може допълни-
телно да се задълбочи за-
ради очакваното покачване 
на лихвите през следващите 
месеци.  Обемът на отпус-
натите от банката жилищни 
заеми също се е увеличил 
през последните две годи-
ни, което е още един риск 
предвид опитите на Пекин 
да охлади имотния пазар.

тираха икономисти. По ду-
мите им ЕЦБ най-вероятно 
ще продължи да осигурява 
необходимата на банките 
ликвидност и догодина.

разлика
Обемът на отпуснатото във 
вторник финансиране обаче 
е по-малък с 45.08 млрд. 
EUR от необходимите на 
банките средства за изпла-
щане на шест- и седемднев-
ните кредити, чийто падеж 
беше вчера. Общата сума 
на дължимите плащания по 
краткосрочни заеми е 274 
млрд. EUR. 

Допълнително 59 млрд. 
EUR бяха изтеглени от па-
ричния пазар при аукциона 
на ЕЦБ за седмични депо-
зити при лихва до 0.75%. 
Централната банка одобри 
83.6% от заявките при тази 
ставка, като среднопретегле-
ната лихва на аукциона беше 
0.56%. Общо 88 кандидати 
се състезаваха за депозити-
те. Така седмичните аукци-
они за депозити постепенно 
се нормализираха. Миналата 
седмица ЕЦБ не успя да 
изтегли цялото обявено ко-
личество, тъй като банките 
не искаха да се разделят 
с излишните си средства 
точно преди плащането на 
сумата от 442 млрд. EUR по 
12-месечните заеми.

неутрализиране
Практиката на централ-
ната банка е да предлага 
такъв обем краткосрочни 
депозити, каквато сума е из-
ползвала за придобиване на 
държавни ценни книжа на 
страните от еврозоната, като 
по този начин неутрализира 
покупките си. Програмата 
за изкупуване на ДЦК беше 
въведена в началото на май 
в отговор на паническото 
предлагане на облигации от 
някои правителства.

Европейската централна банка неутрализира покупките си на ДЦК, като  
изтегля ликвидност чрез седмични депозити
▶

Кредитната дейност на ABC е насочена основно към нискоразвитите райони в 
Китай
▶

Снимки bloomberg

Снимка bloomberg



Компанията е отво-
рена за оферти и от 
други потенциални 
купувачи

Британският петролен  
гигант BP Plc потърси по-
мощта на един от най-го-
лемите държавни инвести-
ционни фондове Abu Dhabi 
Investment Authority (ADIA), 
предаде Businessweek. Глав-
ният изпълнителен дирек-
тор на компанията Тони 
Хейуърд се срещна с пред-
ставители на арабската ин-
ституция, за да предложи 
продажбата на 10% от соб-
ствеността на нефтения про-
изводител. Офертата е част 
от плана на BP да привлече 
стратегически инвеститори 
от Близкия изток в опита си 
да отблъсне възможност-
та от поглъщане. Според 
анализатори стратегията е 
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BP предложи 10% дял на държавен 
инвестиционен фонд от Абу Даби

Полската PKO Bank планира 
облигации за 1.5 млрд. USD Компанията е пред-

пазлива в прогнозите 
си заради очаквания 
спад на потреблението

Веригата магазини Marks 
and Spencer отчете ръст на 
продажбите за трето поредно 
тримесечие. Увеличението 
на приходите обаче е по-
слабо от предходния период. 
За първото тримесечие на 
финансовата година, което 
приключи на 3 юли, групата 
е пласирала с 4.4% повече 
стоки. Увеличение е отбе-
лязано във всички сфери на 
бизнеса, каза главният изп. 
директор Марк Боланд.

Продажбите в британските 

магазини, съществували по-
не една година, са нараснали 
с 3.6% за тримесечието. Това 
се дължи основно на пови-
шеното търсене на дрехи. 
Ръстът обаче е по-малък от 
отчетените 5.1% за предход-
ното тримесечие. Продаж-
бите на подразделението за 
хранителни продукти са се 
увеличили с 2.9%.

Компанията остава пред-
пазлива в прогнозите си за 
следващите месеци. Финан-
совата година започна добре, 
но мерките за ограничаване 
на бюджетния дефицит на 
страната и особено плани-
раното вдигане на ДДС мо-
же да свият потреблението, 
казаха от компанията.

M&S отчете 4.4%  
ръст на приходите  
за тримесечието

оправдана, тъй като араб-
ските държавни фондове 
разполагат със значителен 
финансов ресурс, който вла-
гат дългосрочно.

обстоятелствата
Стойността на акциите на 
BP след началото на пе-
тролния разлив в Мекси-
канския залив на 20 април 
се сви наполовина. За да 
набере обещаната компе-
саторна сума от 20 млрд. 
USD, Хейуърд оряза една 
трета от изплащаните ди-
виденти и обяви решени-
ето си да продаде активи 
на обща сума от 10 млрд. 
USD. Ако фондът от Абу 
Даби, който разполага с 
приблизително 500 млрд. 
USD, се съгласи на офер-
тата, BP няма да е толкова 
притиснат да освободи част 
от активите си, обобщават 
консултанти. 

Peugeot Citroen счупи рекорда си по продажби
Френският автомоби-
лен производител ще 
инвестира  
700 млн. EUR във 
фабрика в Индия 

Голямото търсене на нови 
коли в Китай донесе рекорд-
ни продажби на френския 
автомобилен производител 
Peugeot Citroen за първа-
та половина на годината. 
Продажбите на леки коли и 
камиони са скочили със 17% 
до 1.86 млн. броя спрямо 
1.59 млн. година по-рано, 
казаха от компанията. Това 
е най-силното полугодие в 
историята на Peugeot Citroen, 
каза изпълнителният вице-
президент Жан-Марк Гал.

Да изпревариш  
пазара
Продажбите в Европа са се 
увеличили със 7.7% до 1.21 
млн. броя, което далеч из-
преварва отчетения среден 
ръст на пазара от 1.1%. В 
същото време продажбите 
извън континента също са 
нараснали, като са достигна-
ли 36% от общия обем през 

първата половина на 2010 г. 
спрямо 34% преди година. В 
Латинска Америка компани-
ята е пласирала 13% повече 
коли за периода - общо 127 
хил. броя. Най-голям ръст 
обаче е отчетен в Китай, къ-
дето продажбите са скочили 
с 49% до 176 хил.

прогноза
Очакванията на компанията 
за европейския автомоби-
лен пазар са да се свие с 
9% тази година, въпреки 
че Peugeot Citroen ще про-
дължи да увеличава дела 
си. В Китай производите-
лят планира да отбележи 
ръст от над 10% и по-мал-
ко в Латинска Америка. 
Тригодишната програма 
на компанията предвижда 
увеличаване на печалбата 
до 3.3 млрд. EUR чрез съ-
кращаване на разходите и 
по-големи продажби. 

поглед  
към индия
Peugeot Citroen планира да 
инвестира около 700 млн. 
EUR в изграждането на про-
изводствена фабрика в Ин-

дия, съобщи Bloomberg, като 
цитира запознат източник. 
Съоръжението ще е разпо-
ложено в областта Андхра 
Прадеш и ще е с капацитет 
100 хил. автомобила. До края 
на месеца мениджъри от 
Peugeot ще се срещнат за 
доуточняване на подробно-
стите около проекта, след 
което ще се премине към 
одобрение от борда на дирек-
торите и преговори с местна-
та власт.

по стъпките 
на първите
Peugeot е поредният голям 
автопроизводител, който 
настъпва към третата най-
бързо разрастваща се ико-
номика в света, припомнят 
анализатори. 

Увеличаващите се доходи 
на глава от населението ве-
че привлякоха гиганти като 
Toyota Motor Corp., Nissan 
Motor Corp. и Renault SA. 
През 1997 г. Peugeot ре-
ши да се изтегли от пазара 
поради растящи загуби и 
неразбирателство с регио-
налния си партньор Premier 
Automobile Ltd.

Държавният трезор 
ще наддава за дела на 
Allied Irish Banks  
в Zachodni

Най-голямата банка в Пол-
ша PKO Bank Polski планира 
да предложи емисия облига-
ции, с която да финансира 
участието си в наддаването 
за дела на Allied Irish Banks 
в полската Bank Zachodni, 
съобщи Bloomberg. Мажо-
ритарен собственик на PKO 
е държавата. PKO ще пред-
ложи 10-годишни платими 

при поискване облигации 
за 5 млрд. злоти (1.53 млрд. 
USD). Приходите ще се из-
ползват за ускоряване на раз-
витието на банката, се казва 
в официалното съобщение. 
Отделно от това банката 
планира и емисия еврообли-
гации с обем 3 млрд. EUR.

зелена светлина
Наскоро финансовият ми-
нистър Александър Град 
каза, че правителството ще 
подкрепи офертата на PKO 
за третата по големина банка 
в страната Zachodni. Само 

дни след това акционерите 
на PKO отложиха разпреде-
лянето на дивиденти за 2009 
г., докато се изяснят шансо-
вете на банката за покупка 
на дела. 

на масата
Allied Irish Banks предла-
га 70% от Zachodni, за да 
може да увеличи капитала 
си съгласно изискванията 
на регулаторните власти в 
Ирландия. Делът се оценява 
на около 9.8 млрд. злоти (3 
млрд. USD). Според пуб-
ликации в местната преса 

Това е най-силното полугодие в историята на Peugeot Citroen, каза изпълнител-
ният вицепрезидент Жан-марк Гал                         Снимка BloomBerg

▶

оферти за Zachodni са по-
дали HSBC Holdings, Intesa 
Sanpaolo, Bank Pekao, BNP 
Paribas, Banco Santander и 
Apax Partners. Тази седмица 
ирландската банка ще изгот-
ви къса листа на кандидатите, 
с които ще води преговори.

Повишеното търсене 
на чипове вдига резул-
татите на компанията 
за второто тримесечие

Най-големият азиатски про-
изводител на електроника 
Samsung Electronics отчете 
рекордна печалба за мина-
лото тримесечие. Резулта-
тът се дължи основно на 
възстановеното търсене на 
чипове памет, което е вдиг-
нало цените.

Оперативната печалба за 
второто тримесечие на го-
дината е скочила с 87% до 5 

трлн. вона (4.1 млрд. USD) 
спрямо 2.67 трлн. вона годи-
на по-рано, като продажбите 
са нараснали с 14%, показват 
предварителните резултати 
на Samsung. Това е второто 
поредно тримесечие, през 
което компанията отбелязва 
рекордна печалба. Крайният 
одитиран резултат може да 
е с 200 млрд. вона по-ви-
сок или по-нисък, обясниха 
от Samsung. Приходите са 
между 36 и 38 трлн. вона в 
сравнение с 32.51 трлн. вона 
преди година. Повече от по-
ловината печалба се дължи 
на чиповете.

Печалбата на 
Samsung скочи  
с близо 90%

инвеститори
Потенциални купувачи са 
също държавният фонд на 
Катар и базираните в Абу 
Даби Mubadala Development 
Company и International 
Petroleum Investment Co. 
Хейуърд вече се е срещал 
с евентуални инвеститори 

от други страни, където 
има разположени произ-
водствени площи, включи-
телно Русия, Азербайджан 
и Кувейт. По неофициални 
данни екип от саудитски 
бизнесмени проявява ин-
терес за дял от 10 до 15% 
в BP.

Главният изпълнителен директор на BP се надява 
стратегически инвеститор да спаси компанията 
от поглъщане                       Снимка reuters

▶

3
▶ млрд. usD е пазарната 
оценка на предлагания 70-
процентен дял в Zachodni
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Мерни единици:  1 bu. соя = 27.216 кг ; 1 bu. царевица = 25.4016 кг ; 1USd  = 1 U.S. cent
1bu. овес = 15.4224 кг; 1 lb. = 0.4536 кг ; 1 cwt = 50 кг.; 1 gal. = 3.785 л ;  1 MT = 1000 кг

Борси:   CBOT - Чикагска стокова борса; CME - Чикагска търговска борса; 
NYBOT - Нюйоркска стокова борса; ASE - Австралийска стокова борса 

Източник: Bloomberg

Вид	 Борса	 Единица	 Цена	 3м.
Мед LME USD/т 6578 6608
Калай LME USD/т 17570 17600
Олово LME USD/т 1756,5 1777,5
Цинк LME USD/т 1818 1848
Алуминий LME USD/т 1968,75 1994
Никел LME USD/т 18839 19069
Алуминиева сплав LME USD/т 1915 1910

Вид	 Борса	 Единица	 Купува	 Продава
Злато LME USD/тр.у. 1192,5 1192,8
Сребро LME USD/тр.у. 17,72 17,76
Платина LME USD/тр.у. 1508 1511,95
Паладий LME USD/тр.у. 436,5 438,55
Родий LME USD/тр.у. 2425 2475

▶ Цени на благородни метали

▶ Спот цени на цветни метали

Вид	 Борса	 Единица	 Юли	 Август
Суров петрол NYMEX USD/б 71,96 72,75
Брент ICE USD/б 72,37 72,68
Газьол ICE USD/т 624,5 624,5
Природен газ NYMEX USD/MMBtu 4,72 4,72
Бензин 95 NYMEX USD/т 679 -
Нафта NYMEX USD/т 616 -

Вид	 Разновидност	 Борса	 Единица	 Юли
Пшеница Soft Red CBT USD/т 186,75
Царевица Yellow CBT USD/т 149,71
Ечемик Feed ASX USD/т 194,18
Памук No.2 NYBOT USD/т 1647,71
Какао  NYBOT USD/т 2956,00
Кафе Arabica NYBOT USD/т 3497,57
Соя No.2 ICE USD/т 332,80
Захар White NYSE LIFFE USD/т 500,80

▶ Цени на петрол и петролни 
продукти

▶Фючърси на агрокултури

Валутният курс за митнически цели е курсът 
на БНБ определен в предпоследната сряда от 
месеца и публикуван този или на следващия ден, 
който се използва през следващия календарен 
месец, освен ако не бъде заменен от курса 
определен по чл. 91 от ППЗМ. Курсовете сa 
валидни до 24.00 часа на 31.07.2010.

„Ти Би Ай Асет Мениджмънт” ЕАД - Цени при прехвърляне за дата 08.07.2010 г.

ПРЕХВЪРЛЯНЕ ОТ:

ПРЕХВЪРЛЯНЕ В:
Ти Би Ай  Евробонд

(Емисионна 
ст-ст)

Ти Би Ай Комфорт
(Емисионна 

ст-ст)

Ти Би Ай Хармония
(Емисионна 

ст-ст)

Ти Би Ай Динамик
(Емисионна

 ст-ст)
Ти Би Ай Евробонд  
Ти Би Ай Комфорт
Ти Би Ай Хармония
Ти Би Ай Динамик
Цените са в лева и са валидни за поръчки, подадени предишния работен ден. Разходите за емитиране на една акция 
или един дял са включени в горепосочените цени.
Цената на обратно изкупуване на една акция/един дял на съответния фонд, от който е прехвърлянето е равна на 
Нетната стойност на активите на една акция или на един дял на този фонд.

Валута	 Код	 За		 Стойност	
Currency	 Code	 For	 Rate	
Австралийски долар AUD 1 1,39086
Бразилски реал BRL 10 8,90025
Канадски долар CAD 1 1,54245
Швейцарски франк CHF 1 1,43695
Китайски ренминби юан CNY 10 2,33965
Чешка крона CZK 100 7,60284
Датска крона DKK 10 2,62746
Естонска крона EEK 10 1,25000
Британска лира GBP 1 2,37675
Хонконгски долар HKD 10 2,04917
Хърватска куна HRK 10 2,71832
Унгарски форинт HUF 1000 6,97564
Индонезийска рупия IDR 10000 1,76047
Исландска крона ISK 100 3,45102
Японска йена JPY 1000 6,74424
Южнокорейски вон KRW 100 1,76583
Литовски литаc LTL 1000 1,34159
Латвийски лат LVL 10 5,66448
Мексиканско песо MXN 1 2,76091
Малайзийски рингит MYR 10 1,26647
Норвежка крона NOK 10 4,92541
Новозеландски долар NZD 10 2,46668
Филипинско песо PHP 10 1,13211
Полска злота PLN 100 3,46128
Нова румънска лея RON 10 4,80997
Руска рубла RUB 10 4,63083
Шведска крона SEK 100 5,13983
Сингапурски долар SGD 10 2,05617
Словашка крона SKK 10 1,14617
Тайландски бат THB 100 4,92280
Нова турска лира TRY 10 1,01660
Щатски долар USD 1 1,59386
Южноафрикански ранд ZAR 10 2,10812

▶ Курсове за 
митнически  
оценки

За	дата	07.07.2010	г.

Фондове,	управлявани	от		 Клас		 Валута	 Емисионна	стойност		 Цена	при	
"Пайъниър	Инвестмънтс	Австрия"	 дялови	 	 (нетна	стойност	на		 обратно	изкупуване
	 единици	 	 активите	на	единица		 	(нетна	стойност	на	
	 	 	 +	такса	за	издаване)	 активите	на	единица)

Фондове Пайъниър Австрия 
Гарантирана кошница 2010 ИР* EUR 1094,3 1127,13

Дялови единици от фондовете, управлявани от Пайъниър Инвестмънтс Австрия, могат да бъдат придобивани чрез следните клонове на 
“Ейч Ви Би Банк Биохим” АД: “Аксаков” №5 - отдел “Частно банкиране”, “Централен”, “Батемберг”, “Европа”, “Витоша”, “Южен парк” (София), 
“Варна”, “Пловдив” и “Бургас”. Предишни резултати на фондовете не гарантират същото представяне в бъдеще. Стойността на инвестицията 
и доходът от нея могат да се увеличат или да намалеят и няма гаранци - от Пайъниър Инвестмънтс Австрия, групата на “Банк Аустрия 
Кредитанщалт” или друго трето лице - за възвращаемост на първоначално инвестираните суми. 
*Изцяло	реинвестиращи

Взаимен	фонд
Нетна	стойност	
на	активите	на	

дял	(НСАД)

Емисионна	
стойност		

(цена	при	покупка)

Цена	при	
обратно	

изкупуване
Цени	за	1	дял	за	07/07/2010

ОТП Централно-европейски фонд в акции € 1,055078 € 1,076180 € 1,049803
ОТП Международен фонд в акции - Ю Би Ес 
Фонд на фондовете € 0,825857 € 0,842374 € 0,821728

ОТП - Ди Ви Ес Фонд на Фондовете в акции 
от развиващи се пазари € 0,802986 € 0,819046 € 0,798971

Цените са валидни за поръчки, подадени на 02/07/2010 г.  Включените в цените разходи са както 
следва: при придобиване - 2.00% от НСАД, но не по-малко от 10 евро (левовата им равностойност) 
по една поръчка; при обратно изкипиване - 0.50% от НСАД. 

Цени	за	1	дял	за	8/07/2010
ДСК Фонд Паричен Пазар 1,131924 лв. 1,131924 лв. 1,131924 лв.
Цените са валидни за поръчки подадени на /07/2010 г. Няма разходи при емитиране и обратно 
изкупуване на дялове на фонда. Информация може да се получи от Call Center на “Банка ДСК” ЕАД на 
тел. 0700 10 375 на цената на един градски разговор и на интернет страниците www.dskbank.bg и 
www.otpbank.hu 

06.07.2010	г.

156,87 156,10 155,34 154,95 153,04 153,04   
11,81 11,75 11,69 11,66 11,52 11,52   
85,45 85,03 84,62 84,20 82,96 82,96   
98,15 97,67 97,20 96,72 95,29 95,29   
742,40 738,80 735,20 731,59 720,78 720,78   
155,17 154,43 153,69 152,95 147,78 147,78   
74,79 74,43 74,07 73,71 71,91 71,91   
144,37 143,68 142,98 142,29 138,82 138,82   
282,66 281,31 279,97 278,62 269,20 269,20   
183,60 182,73 181,85 180,98 174,86 174,86   
223,93 222,87 221,80 220,73 213,27 213,27   
76,82 76,45 76,09 75,72 73,16 73,16   
227,65 226,57 225,48 224,40 216,81 216,81   

до	15.00	ч.	на	06.07.2010	г.

N/A 13.1462 11.7959 7.9370 
320.2874 N/A 11.7553 7.9097 
321.8832 13.0360 N/A 7.8707 
321.8832 13.0360 11.6974 N/A 
 

▶ Котировки на взаимните фондове
Фонд

Тип  Ем. ст/ст  ЦОИ     Доходност и Риск  
       От началото   Стандартно За последните  От началото Начало на публ. 
       на годината  отклонение 12 мес.  на публ. предл. предлагане
       (не се анюализира)    (анюализирана) 
 за поръчки за поръчки за поръчки след края преди края       
 над 20000 лв от 2000 до 20000 под 2000 лв  на 2-та год. на 2-та год.

Аврора Капитал АД
Аврора кепитъл - балансиран
Аврора кепитъл - global commodity fund
ДФ Аврора Кепитъл Югоизточна Европа
Актива Асет Мениджмънт АД 
Дф Актива Високодоходен
ДФ Актива Балансиран
Астра Асет Мениджмънт АД 

ДФ Астра Кеш
ДФ Астра Баланс
ДФ Астра Плюс
БенчМарк Асет Мениджмънт АД 
ДФ БенчМарк Фонд-1 Акции и Облигации
ИД БенчМарк Фонд-2 Акции
ДФ БенчМарк Фонд-3 Сектор Недвижими Имоти
ДФ БенчМарк Фонд-4 Енергетика
ДФ БенчМарк Фонд-5 ЦИЕ
БенчМарк Фонд-6 Паричен
Болкан Капитал Мениджмънт АД
ДФ БКМ Балансиран Капитал
ДФ Европа
ДФ Балкани
Варчев Мениджинг Къмпани ЕАД
ДФ Варчев високодоходен фонд
ДФ Варчев Балансиран фонд
ДСК Управление на активи АД 
ДФ ДСК Стандарт
ДФ ДСК Баланс
ДФ ДСК Растеж
ДФ ДСК Имоти
ДФ „ДСК Евро Актив”
Елана Фонд Мениджмънт АД 
ДФ Елана Балансиран Евро Фонд
ДФ Елана Балансиран Доларов Фонд
ИД Елана Високодоходен Фонд
ДФ Елана Фонд Паричен Пазар
ДФ Елана Долар Фонд
ДФ Еврофонд
Златен Лев Капитал АД 
ИД Златен лев 

ДФ Златен лев Индекс 30  
Капман Асет Мениджмънт АД 

ДФ Капман Фикс 
ИД Капман Капитал
ДФ Капман Макс
Карол Капитал Мениджмънт ЕАД 
ИД Адванс Инвест
ДФ Адванс Източна Европа
Адванс IPО Фонд 
КД Инвестмънтс ЕАД
ДФ КД Облигации България
ИД КД Пеликан
ДФ КД Акции България
КТБ Асет Мениджмънт АД 

КТБ Балансиран Фонд
КТБ Фонд Акции
ОББ Асет Мениджмънт АД
ДФ ОББ Платинум Облигации
ИД ОББ Балансиран Фонд
ДФ ОББ Премиум Акции
ДФ ОББ Патримониум Земя
Оверон Финанс АД
ДФ Оверон ПРЕСТО
ПФБК Асет Мениджмънт АД 

ДФ ПИБ- Авангард
ДФ ПИБ- Класик
ДФ ПИБ- Гарант
Райфайзен Асет Мениджмънт (България) ЕАД  
Райфайзен (България) Фонд Паричен Пазар
Райфайзен (България)  Фонд Облигации
Райфайзен (България)  Балансиран Фонд
Райфайзен (България) Фонд Акции
Райфайзен (България) Балансиран Доларов Фонд
Райфайзен (България) Фонд Защитена Инвестиция в Евро

Свободен период от 29.04.2010 до 8.05.2010
Лимитиран период” от 9.05.2010 до 7.08.2010

Сентинел Асет Мениджмънт АД
Договорен фонд Сентинел - Рапид
Договорен фонд Сентинел - Принсипал

Стандарт Асет Мениджмънт АД
ДФ Стандарт Инв. Балансиран Фонд
ДФ Стандарт Инв. Високодоходен Фонд
ДФ Стандарт Инв. Международен Фонд
ДФ Стандарт Инв. Консервативен Фонд
Статус Капитал АД  

Статус Нови Акции
Статус Финанси

ДФ Статус Глобал ETFs
Ти Би Ай Асет Мениджмънт ЕАД 
ИД Ти Би Ай Евробонд
ДФ Ти Би Ай Комфорт
ДФ Ти Би Ай Хармония
ДФ Ти Би Ай Динамик
ДФ Ти Би Ай Съкровище
ЦКБ Асетс Мениджмънт ЕАД 
ЦКБ Лидер
ЦКБ Актив
ЦКБ Гарант
Юг Маркет Фонд Мениджмънт АД 
ДФ Юг Маркет Максимум
ДФ Юг Маркет Оптимум

Източник: БАУД (www.baud.bg)  

балансиран 4.4894 4.5118 4.6690  4.4894 4.3996   -12.82% 14.53% -17.13% -27.78% 21.01.2008
фонд в акции 6.3561 6.3879 6.6103  6.3561 6.2290   -10.27% 14.33% -9.32% -16.86% 23.01.2008
високодоходен 10.1226 10.2744 10.5275  0.0000 0.0000   0.63% N/A N/A N/A 23.09.2009
             
фонд в акции 2.2135    2.2135    -11.19% 27.47% -5.88% -58.95% 12.11.2007
балансиран 2.6290    2.6290    -11.62% 24.08% -8.05% -52.50% 12.11.2007

паричен пазар 11.1341  11.1285  11.1118 11.1229 11.1229 11.1285 3.60% 0.13% 6.90% 6.32% 06.10.2008
балансиран 10.5498  10.4973  10.3923 10.4448  0.0000 -1.98% 4.71% 4.18% 2.86% 06.10.2008
фонд в акции 9.5055  9.4582  9.3163 9.3636  0.0000 -8.00% 8.62% -0.30% -3.18% 06.10.2008
             
балансиран 13.2516    13.1204    -2.24% 6.41% 1.66% 6.13% 14.12.2005
фонд в акции 7.7046    7.6283    -8.93% 13.38% -7.33% -5.47% 01.03.2006
фонд в акции 4.9006    4.8521    -17.10% 11.91% -13.89% -16.42% 21.06.2006
фонд в акции 7.4823    7.2644    -8.28% 14.60% 3.17% -12.39% 05.02.2008
фонд в акции 10.4014    10.0984    -1.59% 11.77% 6.57% 0.41% 05.02.2008
паричен пазар 11.8481    11.8481    4.44% 0.21% 8.91% 8.43% 03.06.2008
     до 2 г.  над 2 г.      
фонд в облигаци 79.9296    79.6498  79.9296  -3.62% 2.44% 2.68% -5.54% 20.11.2006
фонд в акции 46.1493    45.9186  46.1493  -11.07% 2.59% -8.37% -14.86% 20.11.2006
фонд в акции 62.9803    62.6654  62.9803  -8.65% 4.51% 4.54% -13.43% 03.10.2007
             
фонд в акции 93.4506    92.0592    -9.65% 2.82% -7.75% -2.18% 04.01.2007
балансиран 77.5115    76.3575    -7.11% 1.64% -7.48% -8.56% 25.06.2007
             
фонд в облигаци 1.29264    1.29006    3.41% 0.82% 6.36% 5.71% 01.12.2005
балансиран 1.04697    1.04071    -3.00% 5.98% 2.73% 0.94% 01.12.2005
фонд в акции 0.71334    0.70275    -8.74% 13.53% 3.66% -7.67% 01.03.2006
фонд в акции 0.72760    0.72324    -0.87% 1.96% 1.75% -12.83% 07.03.2008
ниско рисков 1.04364    1.04052    1.73% 0.38% 3.63% 3.54% 07.05.2009

балансиран 98.9946    98.0096    -4.12% 9.42% 2.40% -0.33% 07.12.2005
балансиран 105.4652    104.4158    -4.37% 8.29% -0.14% 1.12% 06.03.2006
фонд в акции 83.7131    82.4667    -7.58% 13.66% 2.34% -2.16% 20.06.2005
паричен пазар 120.0644    120.0644    4.51% 0.63% 6.31% 7.04% 31.10.2007
ниско рисков 92.9601    92.5886    2.97% 2.96% -5.84% -3.01% 01.02.2008
ниско рисков 105.2644  105.1592  104.8437  105.1592  2.68% 1.39% 5.12% 5.06% 01.07.2009

балансиран 4.4646     4.4378     -9.21% 10.90% 1.17%*** 4.27% 08.07.1999
 до 100 000 лв от 100 001 до 1 000 000 лв.  над 1 000 000 лв.
фонд в акции 0.8787  0.8744  0.8722   0.8678     -17.43% 17.02% -8.58%*** -11.91% 01.06.2009
             
ниско рисков 10.0100    0.0000    N/A N/A N/A N/A 01.06.2010
балансиран 17.1940     17.0740     -8.20% 8.35% -5.38% 9.88% 28.09.2004
фонд в акции 10.6909    10.5423     -12.40% 12.54% -8.90% 1.34% 05.01.2006
             
фонд в акции 1.1682     1.1509     -9.84% 14.32% 3.74% 1.50% 10.05.2004
фонд в акции 0.7211     0.7104    3.35% 22.52% 26.83% -8.70% 04.10.2006
фонд в акции 0.9095     0.8961    3.73% 20.79% 1.89% -4.11% 23.11.2007
 до 100 000 лв.  над 100 000 лв.          
фонд в облигаци 129.8749  129.6807  129.4219    2.75% 3.32% 5.35% 6.37% 04.05.2006
балансиран 14.0453  14.0453  13.9062    -6.67% 8.35% -3.79% 1.76% 17.12.2004
фонд в акции 0.6953  0.6885  0.6817    -7.20% 15.63% 1.19% -8.76% 04.05.2006
             
балансиран 783.3110    777.4508    0.44% 6.32% 11.15% -10.11% 09.05.2008
фонд в акции 700.3843    695.1445    -1.21% 7.96% 12.69% -13.94% 09.05.2008
             
фонд в облигаци 11.1618    11.1618    2.69% 1.90% 5.83% 2.51% 30.01.2006
балансиран 114.4023    114.4023    -4.68% 7.13% 2.90% 1.38% 30.01.2005
фонд в акции 6.2328    6.2328    -11.51% 16.07% 5.59% -10.11% 30.01.2006
фонд в акции 9.8872    9.8872    -1.81% 1.98% 0.02% -0.79% 30.01.2009
             
фонд в акции 8.4593    0.0000    N/A N/A N/A N/A 25.06.2009
 за поръчки до 100 000 лв  за поръчки над 100 000 лв          
фонд в акции 0.4906  0.4882  0.4858    -6.80% 8.39% -2.31% -23.93% 19.11.2007
балансиран 0.7259  0.7234  0.7209    -2.76% 3.82% 0.30% -11.62% 19.11.2007
ниско рисков 0.9876  0.9861  0.9846    2.41% 1.53% 6.14% -0.53% 19.11.2007
 до 50 000 лв / 40000 USD  над 50 000 лв / 40000 USD          
консервативен 1.2490  1.2471                            1.2452    3.12% 0.38% 7.61% 5.26% 16.03.2006
консервативен 1.2740  1.2702                            1.2664    3.94% 1.12% 8.71% 5.71% 16.03.2006
балансиран 0.8522  0.8488                           0.8454    -1.99% 4.79% 0.43% -3.73% 16.03.2006
фонд в акции 0.6249  0.6218                            0.6187    -7.39% 9.03% -3.78% -10.44% 16.03.2006
балансиран 0.7278  0.7249                           0.7220    -4.64% 6.25% -2.37% -12.55% 11.02.2008
консервативен            19.01.2010
 0.0000  0.0000                          0.0000    N/A N/A N/A N/A 
 1.0209  1.0209                          0.9699    N/A N/A N/A N/A 
 
паричен пазар 1.1714    1.1714   2.24% 0.22% 4.16% 3.68% 15.11.2005
балансиран 1.0046    до 90 дни  над 90 дни -0.96% 3.97% 5.87% -0.11% 12.09.2005 
     0.9896  0.9996      

балансиран 6.9911    6.9911   -14.89% 12.28% -3.57% -7.89% 01.03.2006
фонд в акции 6.0912    6.0912   -13.11% 14.56% 1.85% -10.76% 01.03.2006
фонд в акции 2.7456    2.7456   -2.10% 16.08% 5.93% -32.75% 05.04.2007
консервативен 10.4139    10.4139   -0.14% 1.78% 1.24% 2.62% 12.12.2008
 клас А за поръчки клас А за поръчки клас А за поръчки клас  В Клас А          Клас В при изпълнена      Клас В при прекратена
 до 20000 лв над 20000 до 300000 над 300000    инв. схема инв. схема
фонд в акции 0.7321 0.7285 0.7267                        0.7213                  0.7213 0.7249  0.7069 -0.59% 13.62% 4.75% -7.61% 22.05.2006
фонд в акции 0.4011 0.3992 0.7267                        0.3952                0.3952 0.3972  0.3873 -3.84% 17.93% 19.50% -25.29% 02.05.2007
 за поръчки до 250 000 евро  за поръчки над 250 000 евро  Цена       
фонд в акции 98.6346                                    97.4229                                                                  96.6959   N/A N/A N/A N/A 03.05.2010

фонд в облигаци 319.1703    318.6915    2.27% 0.23% 4.85% 7.23% 17.11.2003
ниско рисков 12.9711    12.9062    0.00% 2.96% 5.72% 5.91% 27.12.2005
балансиран 11.5816    11.4658    -3.74% 6.04% 3.05% 3.30% 27.12.2005
фонд в акции 7.7928    7.7149    -9.63% 12.18% 1.12% -5.08% 07.09.2005
балансиран 20.0401    20.0401    -1.18% 3.43% 2.29% 0.07% 08.10.2007
             
фонд в акции 6.5312    6.4985    -3.49% 6.67% -1.73% -12.84% 01.06.2007
балансиран 7.9490    7.9093    -2.38% 6.08% -0.59% -7.14% 01.06.2007
консервативен 11.3662    11.3379    4.53% 3.26% 10.07% 4.52% 04.09.2007
             
фонд в акции 1.1527    1.1297    -5.78% 6.42% -2.87% 3.81% 18.09.2006
балансиран 1.0190    1.0088    -3.27% 3.79% -0.29% 0.91% 10.06.2008

Валута	 Код	 За		 Стойност	 Разлика
Currency	 Code	 For	 Rate	 Difference
ЕВРо	 EUR	 1	 1,96	 0
АВСТРАЛИйСКИ ДОЛАР AUD 1 1,31963 -0,00295
БРАЗИЛСКИ РЕАЛ BRL 10 8,72282 -0,08128
КАНАДСКИ ДОЛАР CAD 1 1,46933 0,00308
ШВЕйЦАРСКИ ФРАНК CHF 1 1,46922 0,00670
КИТАйСКИ РЕНМИНБИ ЮАН CNY 10 2,29641 0,00318
ЧЕШКА КРОНА CZK 100 7,65551 -0,01893
ДАТСКА КРОНА DKK 10 2,62415 0,00007
ЕСТОНСКА КРОНА EEK 10 1,25000 0,00000
БРИТАНСКА ЛИРА GBP 1 2,35104 -0,00680
ХОНКОНГСКИ ДОЛАР HKD 10 1,99752 0,00135
ХЪРВАТСКА КУНА HRK 10 2,71972 0,00099
УНГАРСКИ ФОРИНТ HUF 1000 6,87535 0,00917
ИНДОНЕЗИйСКА РУПИЯ IDR 10000 1,71432 -0,00055
ИНДИйСКА РУПИЯ INR 100 3,30773 -0,01286
ИСЛАНДСКА КРОНА ISK 1000 6,74424 0,00000
ЯПОНСКА йЕНА JPY 100 1,78517 0,01455
ЮжНОКОРЕйСКИ ВОН KRW 1000 1,27272 0,00084
ЛИТОВСКИ ЛИТАC LTL 10 5,66448 0,00000
ЛАТВИйСКИ ЛАТ LVL 1 2,75663 -0,00156
МЕКСИКАНСКО ПЕСО MXN 10 1,19423 -0,00249
МАЛАйЗИйСКИ РИНГИТ MYR 10 4,83410 -0,01643
НОРВЕжКА КРОНА NOK 10 2,41431 -0,00972
НОВОЗЕЛАНДСКИ ДОЛАР NZD 1 1,07700 -0,00285
ФИЛИПИНСКО ПЕСО PHP 100 3,34261 -0,00854
ПОЛСКА ЗЛОТА PLN 10 4,74486 -0,02441
НОВА РУМЪНСКА ЛЕЯ RON 10 4,62174 0,00469
РУСКА РУБЛА RUB 100 4,99570 -0,00623
ШВЕДСКА КРОНА SEK 10 2,03393 0,00190
СИНГАПУРСКИ ДОЛАР SGD 1 1,11890 -0,00012
ТАйЛАНДСКИ БАТ THB 100 4,79159 -0,00364
НОВА ТУРСКА ЛИРА TRY 10 9,96246 -0,02187
ЩАТСКИ ДОЛАР USD 1 1,55632 0,00148
ЮжНОАФРИКАНСКИ РАНД ZAR 10 2,02666 -0,00463
ЗЛАТО (1 ТРОй УНЦИЯ) XAU 1 1846,39000 -35,53000

▶ Kурсове на чуждестранни валути

Обменни курсове на чуждестранните валути към левa за 8.07.2010 година. 
Тези курсове се основават на чл. 29, ал. 2 от Закона за БНБ и референтните курсове на ЕЦБ 
за съответния ден, и се прилагат за целите на статистическата и счетоводната отчетност.

Договорен фонд

Стойност	за	един	дял	07.07.2010	г Доходност

Емисионна 
стойност

Цена на обр. изк. От началото на 
годината За последните 12 

месеца
до 90 дни над 90 дни (Не се анюализира)

Сентинел	-	Принсипал 1.0046	лв. 0.9896		лв. 0.9996	лв. -	0,96% 	5,87%

Сентинел	-	Рапид 1,1714	лв. 1,1714	лв. 2,24% 4,16%

За ДФ „Сентинел – Принсипал” разходите по емитирането в размер на 0,5 % и по обратното изкупуване в размер на  
1 % от НСА на един дял са включени в емисионната стойност, респективно в цената на обратно изкупуване за дялове, 
държани по-малко от 90 дни. За ДФ „Сентинел – Рапид” емисионната стойност и цената на обратно изкупуване са 
равни на НСА на един дял.

Цените	са	валидни	за	поръчки,	подадени	на	6	юли	2010	г.

www.sentinel-am.bg
тел. 02/ 980 14 26

Piraeus	Funds Цени за дата 06.07.2010

	 Тип Валута Емисионна 
стойност

Цена на  обр. 
изкупуване

АКЦИИ НА МЕСТНИ КОМПАНИИ Високодоходен EUR 6,8446 6,5950

АКЦИИ НА ДИНАМИЧНО РАЗВИВАЩИ 
СЕ МЕСТНИ КОМПАНИИ Високодоходен EUR 0,6154 0,5929

МЕСТЕН БАЛАНСИРАН ФОНД Балансиран EUR 2,4249 2,3771

УНИВЕРСАЛЕН ФОНД - “РАСТЕж”  
– Фонд от фондове Високодоходен EUR 8,9092 8,5632

УНИВЕРСАЛЕН БАЛАНСИРАН ФОНД 
– Фонд от фондове Балансиран EUR 9,7914 9,5041

УНИВЕРСАЛЕН КОНСЕРВАТИВЕН 
ФОНД – Фонд от фондове Консервативен EUR 10,3001 10,0971

Местните фондове на Пиреос Асет Мениджмънт инвестират във фин. инструменти търгувани 
на гръцкия капиталов пазар.Фондовете от типа “Фонд от фондове” са с инвестиционна насоче-
ност изцяло към международните капиталови пазари. С Условията за дистрибуция можете да 
се запознаете, в клоновете на Банка Пиреос България АД, на адрес:www.piraeusbank.bg или на  
24 - часовия телефон за клиенти 0 700 12 002 (на цената на един градски разговор за цялата стра-
на).
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Благород-
ният 
метал се 

нареди сред най-
печелившите 
на пазара, като 
добави 4 USD към 
стойността си. За 
разлика от златото 
паладият не 
загуби интереса на 
инвеститорите

Цената на 
петрола 
отбе-

ляза повишение 
и по време на 
вчерашната 
сесия в Ню Йорк 
достигна 73.45 
USD/б. Основната 
причина за това 
беше еврото, което 
загуби нови 0.34%

По време 
на бор-
совата 

сесия в сряда из-
мерителят добави 
225 пункта към 
стойността си. 
Индексът про-
дължи доброто 
си представяне, 
започнало във 
вторник

индекс на деня

2.34
▶ процента се повиши 
испанският индекс Ibex 
35 и достигна 9839.9 
пункта

стока на деня

0.91
▶ процента спечели 
паладият по време на 
вчерашната борсова 
сесия и достигна 442 
USD/тр.у.

Златото загуби надпреварата с долара
Цената на златото падна 
до шестмесечно дъно и  
потъна дълбоко под 1200 
USD/тр.у. През миналия 
месец ценният метал успя 
да постигне исторически 
рекорд от 1256 USD/тр.у., 
но оттогава досега стой-
ността му се понижи с над 
6% най-вече заради силните 
позиции, които държеше 
доларът, измествайки злато-
то като сигурна инвестиция.
На последната сесия дола-
рът отчете повишение от 
0.29% спрямо еврото и се 
котираше за 1.2589 EUR/
USD. Това е изненадващо 
на фона на постигнатото от 
еврото ниво от 1.26 EUR/
USD във  вторник и прогно-
зите за продължаващ ръст 
на европейската валута.
Причината за изненадващо-
то представяне на еврото 
вчера беше изказването на 

Сергей Пугачов, директор 
на руската Международна 
индустриална банка. От 
изявлението стана ясно, 
че ръководената от него 
институция е изпаднала в 
невъзможност да изплати 
200 млн. EUR (252 млн. 
USD) дълг, чийто падеж 
беше във вторник. От бан-
ката заявиха, че на 21 юни е 
насрочена среща с креди-
торите, като на тази среща 
ще бъде обсъден вариант за 
евентуално удължаване на 
датата на падежа.

За разлика от Европа и 
САЩ търсенето на метала 
в Китай се е увеличило 
през първата половина на 
годината, а тенденциите са 
за запазване на възходящо-
то движение. Причината 
според анализаторите са 
мерките, които предприе 

На борсата 
в Лондон 

цената на златото 
с незабавна 
доставка падна 
до 1186 USD/тр.у., 
което е ръст от 
0.23%

Георги Георгиев 
ggeorgiev@pari.bg

Азиатските пазари 
забравиха печалбите

Главният 
японски 

индекс Nikkei 
225 регистрира 
загуба от 0.6%, 
приключвайки 
сесията на ниво 
9279.65 пункта

Георги Георгиев 
ggeorgiev@pari.bg

Азиатските и тихооке-
анските фондови пазари 
- с изключение на тези 
в Китай - отчетоха нова 
губеща сесия, след като 
инвеститорите решиха да 
приберат печалбите си от 
последните две печелив-
ши сесии.
Регионалният борсов 
измерител MSCI Asia 
Pacific, който следи 
пазарите на ценни книжа 
в десет азиатски стра-
ни, Австралия и Нова 
Зеландия, слезе с 0.7% до 
113.08 пункта, след като 
за предходните два дни 
печалбите му стигнаха 
1.9%.
Притесненията за възста-
новяването на световната 
икономика повишиха 
курса на японската йена 
срещу останалите 16 най-
търгувани валути. Това 
веднага срина акциите 
на големите японски 

китайското правителство 
за обуздаване на спекула-
тивния пазар на жилища в 
страната. 

Намаленото кредитиране 
от страна на банките и 
все по-високите изисква-
ния към предприемачите 
доведоха до отлив на този 
пазар, при което инвести-
торите бяха принудени да 
пренасочат капиталите си 
към златото. Независимо 
от това обаче от банката за-
явиха, че няма да започнат 
изкупуване на злато заради 
твърде високата му цена в 
момента.
На борсата в Лондон цената 
на златото с незабавна 
доставка падна до 1186 
USD/тр.у., което е пониже-
ние от 0.37%. Загубите на 
среброто стигнаха 0.32% до 
17.768 USD/тр.у.

износители, като  Honda 
и Sony, и те загубиха 
приблизително 1.7% от 
стойността си. Главният 
японски индекс Nikkei 
225 регистрира загуба 
от 0.6%, приключвайки 
сесията на ниво от  
9279.65 пункта. Един от 
най-стабилните азиатски 
индекси - хонконгският 
Hang Seng - регистрира 
нисък оборот и слезе 
под границата от 20 хил. 
пункта, губейки 1.1% от 
стойността си. Най-го-
леми разпродажби бяха 
при банковия сектор, 
след като Industrial and 
Commercial Bank of China 
обяви, че може да привле-
че до 45 млрд. юана (6.6 

млрд. USD) чрез продаж-
бата на права.

В Южна Корея измери-
телят Kospi се понижи с 
0.6% до 1675.65 пункта, 
а книжата на търгуваната 
там Samsung Electronics 
поевтиняха с 0.8%, въпре-
ки че технологичната ком-
пания обяви рекордна опе-
ративна печалба от 5 трлн. 
вона (4.1 млрд. USD) за 
изминалото тримесечие.
Единствените печелив-
ши бяха двата основни 
китайски индекса заради 
изнесената информация, 
че китайските пенсионни 
фондове са увеличили 
вложенията си в акции на 
местни компании.

▶ изненадващият спад на еврото свали цената на 
златото под границата от 1200 USD/тр.у.

▶ Единствените печеливши в азиатския регион бяха 
китайските индекси, водени от Shanghai Composite 

Снимки BloomBerg

Петрол
USD/б
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За допълнителна информация  и заявки: тел.02/4395 853, e-mail: reklama@pari.bg

Цена за публикация: 
0.66 лв./колон мм/ без ДДС

Срок за подаване на заявките: до 11 ч. в 
деня преди публикация

Търгове, конкурси, Корпоративни  промени, Покани 
за обществени  поръчки, Търгови предложения Изменения по наредби, 

Процедури  по приватизация, Уведомления и  други обяви  от частната  и 
държавната сфера

Корпоративни Съобщения и обяви 
на държавни инСтитуЦии
Корпоративни Съобщения и обяви 
на държавни инСтитуЦии

о  б  я  в  а

„напоителни СиСтеми” еад, гр. София, на основание чл. 14 - чл. 15е от 
ПРУПДТДДУК във връзка със Заповед № РД 56-63/25.06.2009 г. на министъра 
на земеделието и храните и решение на Съвета на директорите на „На-
поителни системи” ЕАД - София, по т. 16.1 от Протокол № 4/23.03.2009 г. 
и т. 8.5 от Протокол № 14/16.06.2010 г., открива процедура по провеждане 
на търг с тайно наддаване, при закрито заседание, за отдаване под наем 
на Офис-помещение с площ 56 кв.м. и 2 стаи /битовки/ с обща площ 22 
кв.м., представляващи част от сграда – ремонтна работилница със ЗП 
570 кв.м.; открита паркингова площ за 15 броя МПС с площ 555 кв.м. и 
открита битова площ 15 кв.м., представляващи част от земя с обща 
площ 11 960 кв.м., находящи се в гр. Варна, община Варна. Имотът се 
отдава под наем за срок от 5 год. Началната тръжна цена е в размер 
на 22 680,00 /двадесет и две хиляди шестстотин и осемдесет/ лева с 
ДДС за годишен наем. Търгът ще се проведе на 22.07.2010 г. в 10:30 часа в 
„Напоителни системи” ЕАД - София, на адрес: гр. София, бул. „Цар Борис 
ІІІ” № 136, ет. 3. В случай, че двама или повече от кандидатите предложат 
еднаква най-висока цена за обекта и търгът продължи между тях с явно 
наддаване, определям стъпка за наддаване в размер на 10% от началната 
тръжна цена. Тръжната документация може да бъде получена от 10 до 16 
ч. всеки работен ден до деня предхождащ датата на търга на адрес: гр. 
София, бул. „Цар Борис ІІІ” № 136, ет. 3, „Напоителни системи” ЕАД – гр. 
София след заплащането и в касата на „Напоителни системи” ЕАД – гр. 
София. Цената за един комплект тръжна документация е 350 /триста и 
петдесет/ лева, като тази сума не се възстановява. Оглед на активите, 
предмет на търга, се извършва до деня предхождащ датата на търга 
по местонахождението им, след предварителна уговорка с управителя 
на „Напоителни системи” ЕАД - клон Варна, като необходимо условие за 
това е да бъде закупена тръжна документация. Депозитът за участие 
е в размер на 10% от обявената начална тръжна цена и следва да бъде 
платена по сметка на „Напоителни системи” ЕАД, гр. София, при банка 
„Търговска банка Д” АД, разплащателна сметка IBAN: BG93 DEMI 9240 1000 
0157 28, BIC: DEMI 9240. Заявления за участие в търга се подават в офиса 
на „Напоителни системи” ЕАД - София в срок до 16 ч. на деня, предхождащ 
датата на търга.

При неявяване на кандидати повторен търг ще се проведе на 06.08.2010 
г. от 10:30 часа на същия адрес и при същите условия.

За допълнителна информация : тел. 02/ 808 50 01 .

о  б  я  в  а

„напоителни СиСтеми” еад, гр. София, на основание чл. 14 - чл. 15е от 
ПРУПДТДДУК във връзка със Заповед № РД 56-80/03.07.2009 г. на министъра 
на земеделието и храните и решение на Съвета на директорите на „На-
поителни системи” ЕАД - София, по т. 16.1 от Протокол № 4/23.03.2009 г. 
и т. 8.1 от Протокол № 14/16.06.2010 г., открива процедура по провеждане 
на търг с тайно наддаване, при закрито заседание, за отдаване под наем 
на помещение с площ 46,5 кв.м. в административна сграда, находяща 
се в гр. Хасково, ул. „Македония” № 15, ет. 1 (партер), представляващо 
самостоятелен обект с идентификатор № 77195.735.68.1.3 съгласно схема 
№ 2294/04.03.2009 г., издадена от СГКК - гр. Хасково. Имотът се отдава 
под наем за срок от 5 год. Началната тръжна цена е в размер на 3 168,00 
(три хиляди сто шестдесет и осем) лева с ДДС за годишен наем. Търгът 
ще се проведе на 21.07.2010 г. в 10:30 часа в „Напоителни системи” ЕАД 
- София, на адрес: гр. София, бул. „Цар Борис ІІІ” № 136, ет. 3. В случай, че 
двама или повече от кандидатите предложат еднаква най-висока цена за 
обекта и търгът продължи между тях с явно наддаване, определям стъп-
ка за наддаване в размер на 10% от началната тръжна цена. Тръжната 
документация може да бъде получена от 10 до 16 ч. всеки работен ден до 
деня предхождащ датата на търга на адрес: гр. София, бул. „Цар Борис 
ІІІ” № 136, ет. 3, „Напоителни системи” ЕАД – гр. София след заплащането 
и в касата на „Напоителни системи” ЕАД – гр. София. Цената за един 
комплект тръжна документация е 350 /триста и петдесет/ лева, като 
тази сума не се възстановява. Оглед на активите, предмет на търга, се 
извършва до деня предхождащ датата на търга по местонахождението 
им, след предварителна уговорка с управителя на „Напоителни системи” 
ЕАД - клон Хасково, като необходимо условие за това е да бъде закупена 
тръжна документация. Депозитът за участие е в размер на 10% от 
обявената начална тръжна цена и следва да бъде платена по сметка на 
„Напоителни системи” ЕАД, гр. София, при банка „Търговска банка Д” АД, 
разплащателна сметка IBAN: BG93 DEMI 9240 1000 0157 28, BIC: DEMI 9240. 
Заявления за участие в търга се подават в офиса на „Напоителни систе-
ми” ЕАД - София в срок до 16 ч. на деня, предхождащ датата на търга.

При неявяване на кандидати повторен търг ще се проведе на 05.08.2010 
г. от 10:30 часа на същия адрес и при същите условия.

За допълнителна информация : тел. 02/ 808 50 01 

о  б  я  в  а

„напоителни СиСтеми” еад, гр. София, на основание чл. 14 - чл. 
15е от ПРУПДТДДУК във връзка със Заповед № РД 56-79/03.07.2009 г. на 
министъра на земеделието и храните и решение на Съвета на директо-
рите на „Напоителни системи” ЕАД - София, по т. 16.1 от Протокол № 
4/23.03.2009 г. и т. 8.2 от Протокол № 14/16.06.2010 г., открива процедура 
по провеждане на търг с тайно наддаване, при закрито заседание, за 
отдаване под наем на битово – санитарен възел – едноетажна масивна 
сграда с площ 73 кв.м., находяща се в гр. Русе, бул. „Тутракан” № 34, Парцел 
ІІІ – 159 в Източна промишлена зона, описана в АДС № 1553/01.07.2002 г. 
Имотът се отдава под наем за срок от 5 год. Началната тръжна цена 
е в размер на 1 512,00 /хиляда петстотин и дванадесет/ лева с ДДС за 
годишен наем. Търгът ще се проведе на 21.07.2010 г. в 11:30 часа в „Напо-
ителни системи” ЕАД - София, на адрес: гр. София, бул. „Цар Борис ІІІ” 
№ 136, ет. 3. В случай, че двама или повече от кандидатите предложат 
еднаква най-висока цена за обекта и търгът продължи между тях с явно 
наддаване, определям стъпка за наддаване в размер на 10% от началната 
тръжна цена. Тръжната документация може да бъде получена от 10 до 16 
ч. всеки работен ден до деня предхождащ датата на търга на адрес: гр. 
София, бул. „Цар Борис ІІІ” № 136, ет. 3, „Напоителни системи” ЕАД – гр. 
София след заплащането и в касата на „Напоителни системи” ЕАД – гр. 
София. Цената за един комплект тръжна документация е 350 /триста и 
петдесет/ лева, като тази сума не се възстановява. Оглед на активите, 
предмет на търга, се извършва до деня предхождащ датата на търга 
по местонахождението им, след предварителна уговорка с управителя 
на „Напоителни системи” ЕАД - клон Русе, като необходимо условие за 
това е да бъде закупена тръжна документация. Депозитът за участие 
е в размер на 10% от обявената начална тръжна цена и следва да бъде 
платена по сметка на „Напоителни системи” ЕАД, гр. София, при банка 
„Търговска банка Д” АД, разплащателна сметка IBAN: BG93 DEMI 9240 1000 
0157 28, BIC: DEMI 9240. Заявления за участие в търга се подават в офиса 
на „Напоителни системи” ЕАД - София в срок до 16 ч. на деня, предхождащ 
датата на търга.

При неявяване на кандидати повторен търг ще се проведе на 05.08.2010 
г. от 11:30 часа на същия адрес и при същите условия.

За допълнителна информация : тел. 02/ 808 50 01 

о  б  я  в  а

„напоителни СиСтеми” еад, гр. София, на основание чл. 14 - чл. 15е от 
ПРУПДТДДУК във връзка със Заповед № РД 56-40/21.05.2009 г. на министъра 
на земеделието и храните и решение на Съвета на директорите на „На-
поителни системи” ЕАД - София, по т. 21.1 от Протокол № 2/13.10.2008 г. 
и т. 8.7 от Протокол № 14/16.06.2010 г., открива процедура по провеждане 
на търг с тайно наддаване, при закрито заседание, за отдаване под наем 
на Сграда – склад с разгъната застроена площ от 376 кв.м., находяща се 
в землището на гр. Свиленград с ЕКАТТЕ 65677, местност „Мумнево”, 
област Кърджали, в имот № 000516 с площ 3,968 дка за стопанска дей-
ност. Имотът се отдава под наем за срок от 5 год. Началната тръжна 
цена е в размер на 2 880,00 (две хиляди осемстотин и осемдесет) лева с 
ДДС за годишен наем. Търгът ще се проведе на 22.07.2010 г. в 13:30 часа в 
„Напоителни системи” ЕАД - София, на адрес: гр. София, бул. „Цар Борис 
ІІІ” № 136, ет. 3. В случай, че двама или повече от кандидатите предложат 
еднаква най-висока цена за обекта и търгът продължи между тях с явно 
наддаване, определям стъпка за наддаване в размер на 10% от началната 
тръжна цена. Тръжната документация може да бъде получена от 10 до 16 
ч. всеки работен ден до деня предхождащ датата на търга на адрес: гр. 
София, бул. „Цар Борис ІІІ” № 136, ет. 3, „Напоителни системи” ЕАД – гр. 
София след заплащането и в касата на „Напоителни системи” ЕАД – гр. 
София. Цената за един комплект тръжна документация е 350 /триста и 
петдесет/ лева, като тази сума не се възстановява. Оглед на активите, 
предмет на търга, се извършва до деня предхождащ датата на търга по 
местонахождението им, след предварителна уговорка с управителя на 
„Напоителни системи” ЕАД - клон Хасково, като необходимо условие за 
това е да бъде закупена тръжна документация. Депозитът за участие 
е в размер на 10% от обявената начална тръжна цена и следва да бъде 
платена по сметка на „Напоителни системи” ЕАД, гр. София, при банка 
„Търговска банка Д” АД, разплащателна сметка IBAN: BG93 DEMI 9240 1000 
0157 28, BIC: DEMI 9240. Заявления за участие в търга се подават в офиса 
на „Напоителни системи” ЕАД - София в срок до 16 ч. на деня, предхождащ 
датата на търга.

При неявяване на кандидати повторен търг ще се проведе на 06.08.2010 
г. от 13:30 часа на същия адрес и при същите условия.

За допълнителна информация : тел. 02/ 808 50 01 

о  б  я  в  а

„напоителни СиСтеми” еад, гр. София, на основание чл. 14 - чл. 15е от 
ПРУПДТДДУК във връзка със Заповед № РД 56-76/03.07.2009 г. на министъра 
на земеделието и храните и решение на Съвета на директорите на „На-
поителни системи” ЕАД - София, по т. 4.1 от Протокол № 6/26.05.2009 г. 
и т. 8.3 от Протокол № 14/16.06.2010 г., открива процедура по провеждане 
на търг с тайно наддаване, при закрито заседание, за отдаване под наем 
на Язовир „Бела Рада”, представляващ имот № 000441 с площ 155,656 дка, 
находящ се в землището на с. Бела Рада с ЕКАТТЕ 03280, община Видин, об-
ласт Видин, за рибностопанска дейност /аквакултури в мрежени клетки 
- садки/. Имотът се отдава под наем за срок от 10 год. Началната тръжна 
цена е в размер на 2 592,00 /две хиляди петстотин деветдесет и два/ лева 
с ДДС за годишен наем. Търгът ще се проведе на 21.07.2010 г. в 13:30 часа в 
„Напоителни системи” ЕАД - София, на адрес: гр. София, бул. „Цар Борис 
ІІІ” № 136, ет. 3. В случай, че двама или повече от кандидатите предложат 
еднаква най-висока цена за обекта и търгът продължи между тях с явно 
наддаване, определям стъпка за наддаване в размер на 10% от началната 
тръжна цена. Тръжната документация може да бъде получена от 10 до 16 
ч. всеки работен ден до деня предхождащ датата на търга на адрес: гр. 
София, бул. „Цар Борис ІІІ” № 136, ет. 3, „Напоителни системи” ЕАД – гр. 
София след заплащането и в касата на „Напоителни системи” ЕАД – гр. 
София. Цената за един комплект тръжна документация е 350 /триста и 
петдесет/ лева, като тази сума не се възстановява. Оглед на активите, 
предмет на търга, се извършва до деня предхождащ датата на търга 
по местонахождението им, след предварителна уговорка с управителя 
на „Напоителни системи” ЕАД - клон Видин, като необходимо условие за 
това е да бъде закупена тръжна документация. Депозитът за участие 
е в размер на 10% от обявената начална тръжна цена и следва да бъде 
платена по сметка на „Напоителни системи” ЕАД, гр. София, при банка 
„Търговска банка Д” АД, разплащателна сметка IBAN: BG93 DEMI 9240 1000 
0157 28, BIC: DEMI 9240. Заявления за участие в търга се подават в офиса 
на „Напоителни системи” ЕАД - София в срок до 16 ч. на деня, предхождащ 
датата на търга.

При неявяване на кандидати повторен търг ще се проведе на 05.08.2010 
г. от 13:30 часа на същия адрес и при същите условия.

За допълнителна информация : тел. 02/ 808 50 01 

о  б  я  в  а

„напоителни СиСтеми” еад, гр. София, на основание чл. 14 - чл. 
15е от ПРУПДТДДУК във връзка със Заповед № РД 56-62/25.06.2009 г. на 
министъра на земеделието и храните и решение на Съвета на директо-
рите на „Напоителни системи” ЕАД - София, по т. 16.1 от Протокол № 
4/23.03.2009 г. и т. 8.6 от Протокол № 14/16.06.2010 г., открива процедура 
по провеждане на търг с тайно наддаване, при закрито заседание, за 
отдаване под наем на Язовир „Овча могила”, представляващ имот № 
000027 с площ 396,713 дка в землището на с. Овча могила с ЕКАТТЕ 53196, 
община Свищов, за рибностопанска дейност /аквакултури в мрежени 
клетки - садки/. Имотът се отдава под наем за срок от 10 год. Началната 
тръжна цена е в размер на 1 320,00 /хиляда триста и двадесет/ лева с 
ДДС за годишен наем. Търгът ще се проведе на 22.07.2010 г. в 11:30 часа в 
„Напоителни системи” ЕАД - София, на адрес: гр. София, бул. „Цар Борис 
ІІІ” № 136, ет. 3. В случай, че двама или повече от кандидатите предложат 
еднаква най-висока цена за обекта и търгът продължи между тях с явно 
наддаване, определям стъпка за наддаване в размер на 10% от началната 
тръжна цена. Тръжната документация може да бъде получена от 10 до 16 
ч. всеки работен ден до деня предхождащ датата на търга на адрес: гр. 
София, бул. „Цар Борис ІІІ” № 136, ет. 3, „Напоителни системи” ЕАД – гр. 
София след заплащането и в касата на „Напоителни системи” ЕАД – гр. 
София. Цената за един комплект тръжна документация е 350 /триста и 
петдесет/ лева, като тази сума не се възстановява. Оглед на активите, 
предмет на търга, се извършва до деня предхождащ датата на търга 
по местонахождението им, след предварителна уговорка с управителя 
на „Напоителни системи” ЕАД - клон Велико Търново, като необходимо 
условие за това е да бъде закупена тръжна документация. Депозитът 
за участие е в размер на 10% от обявената начална тръжна цена и следва 
да бъде платена по сметка на „Напоителни системи” ЕАД, гр. София, 
при банка „Търговска банка Д” АД, разплащателна сметка IBAN: BG93 
DEMI 9240 1000 0157 28, BIC: DEMI 9240. Заявления за участие в търга се 
подават в офиса на „Напоителни системи” ЕАД - София в срок до 16 ч. на 
деня, предхождащ датата на търга.

При неявяване на кандидати повторен търг ще се проведе на 06.08.2010 
г. от 11:30 часа на същия адрес и при същите условия.

За допълнителна информация : тел. 02/ 808 50 01 

о  б  я  в  л  е  н  и  е
На основание чл.25,ал.4 от Закона за общинската собственост

у  в  е  д о  м  я  в  а  м:

Цветан Николов Попдимчев и Ангел Колев Димчев, в качеството им 
на собственици на незастроен недвижим имот, находящ се в с.Мезек, 
общ. Свиленград, представляващ  част  с площ от 216 кв.м. от  имот с 
пл.№ 119, включен в УПИ І- за озеленяване, кв.32 по плана на с.Мезек, общ. 
Свиленград одобрен със Заповед №632/06.01.1993г. на Кмета на Община 
Свиленград ,че съгласно Заповед №915/01.07.2010г. на Кмета на Община 
Свиленград за отчуждаване на съответния имот, обезщетенията ще 
бъдат изплащани след 01.08.2010г. по банкова сметка на собственици-
те в ТБ „Инвестбанк” АД.

Обявлението да се публикува в два централни и един местен ежеднев-
ник, в интернет страницата на Община Свиленград и копие от него да 
се постави на определеното за целта място в сградата на Общинска 
администрация-  Свиленград и Кметство – с.Мезек .

     КМЕТ НА ОБЩИНА СВИЛЕНГРАД: /п./  инж.Г.Манолов

о  б  я  в  а

„напоителни СиСтеми” еад, гр. София, на основание чл. 14 - чл. 15е от 
ПРУПДТДДУК във връзка със Заповед № РД 56-75/03.07.2009 г. на министъра 
на земеделието и храните и решение на Съвета на директорите на „На-
поителни системи” ЕАД - София, по т. 4.1 от Протокол № 6/26.05.2009 г. 
и т. 8.4 от Протокол № 14/16.06.2010 г., открива процедура по провеждане 
на търг с тайно наддаване, при закрито заседание, за отдаване под наем 
на стая – офис № 51 с площ 31,36 кв.м., на пети етаж в административна 
сграда, находяща се в гр. Плевен, ул. „Дойран” № 136, парцел ІV, стр. кв. 395, 
описан в АДС № 371/07.06.2000г., представляващ част от самостоятелен 
обект с идентификатор 56722.659.364.1.21, съгласно схема № 5153/ 15.04.2009 
г., издадена от СГКК – гр. Плевен, за офис-помещение. Имотът се отдава 
под наем за срок от 5 год. Началната тръжна цена е в размер на 2 880,00 
(две хиляди осемстотин и осемдесет) лева с ДДС за годишен наем. Търгът 
ще се проведе на 21.07.2010 г. в 14:30 часа в „Напоителни системи” ЕАД 
- София, на адрес: гр. София, бул. „Цар Борис ІІІ” № 136, ет. 3. В случай, че 
двама или повече от кандидатите предложат еднаква най-висока цена 
за обекта и търгът продължи между тях с явно наддаване, определям 

стъпка за наддаване в размер на 10% от началната тръжна цена. Тръжната 
документация може да бъде получена от 10 до 16 ч. всеки работен ден до 
деня предхождащ датата на търга на адрес: гр. София, бул. „Цар Борис ІІІ” 
№ 136, ет. 3, „Напоителни системи” ЕАД – гр. София след заплащането 
и в касата на „Напоителни системи” ЕАД – гр. София. Цената за един 
комплект тръжна документация е 350 /триста и петдесет/ лева, като 
тази сума не се възстановява. Оглед на активите, предмет на търга, се 
извършва до деня предхождащ датата на търга по местонахождението 
им, след предварителна уговорка с управителя на „Напоителни системи” 
ЕАД - клон Плевен, като необходимо условие за това е да бъде закупена 
тръжна документация. Депозитът за участие е в размер на 10% от 
обявената начална тръжна цена и следва да бъде платена по сметка на 
„Напоителни системи” ЕАД, гр. София, при банка „Търговска банка Д” АД, 
разплащателна сметка IBAN: BG93 DEMI 9240 1000 0157 28, BIC: DEMI 9240. 
Заявления за участие в търга се подават в офиса на „Напоителни системи” 
ЕАД - София в срок до 16 ч. на деня, предхождащ датата на търга.

При неявяване на кандидати повторен търг ще се проведе на 05.08.2010 
г. от 14:30 часа на същия адрес и при същите условия.

За допълнителна информация : тел. 02/ 808 50 01 
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СБ отпуснала рекордните 15 млрд. 
USD в Европа и Централна Азия
Средствата, които 
страните в региона 
са получили през 
финансовата 2010 
г., са предназначени 
основно за борба със 
световната криза

Групата на Световната 
банка (СБ) е отпуснала 
рекордните почти 15 млрд. 
USD заеми през финансо-
вата 2010 г. на страните в 
Европа и Централна Азия 
за справяне с последи-
ците от световната кри-
за, показват данните на 
финансовата институция. 
Развиващите се страни в 
Европа и Централна Азия 
са най-силно засегнати и 
вероятно най-бавно ще се 
възстановят. Растежът в 
региона, който достигна 
около 7% през 2007 г., пад-
на до отрицателните 5% 
през 2009 г. След кризата 
възстановяването ще бъде 
бавно, тъй като очакваният 
растеж ще достигне едва 
около 3% през 2010 г., а  
перспективите за 2011-
2013 г. са само малко по-
добри, прогнозират от СБ. 
В около половината от 
30-те страни в региона е 
налице спад на БВП през 
2009 г. 

Кой и за кого
Най-много средства от 
четирите финансови ин-
ституции, част от групата 
на Световната банка, са 
отпуснати чрез Между-
народната банка за въз-

становяване и развитие 
(МВБР) и Международна-
та асоциация за развитие 
(МАР) - общо 10.8 млрд. 
USD за 57 проекта във 
всички сектори.

Международната финан-
сова корпорация (МФК) е 
подкрепила 100 проекта 
на стойност 2.9 млрд. USD, 
от които 46% са за бедни 
страни и в граничните ра-
йони на страните със сред-
ни доходи. МФК е оказала 
и подкрепа за банките и 
предприятията в Европа и 
Централна Азия чрез ком-
бинация от инвестиции и 
консултации.

Многостранната инвес-
тиционна агенция за гаран-
ции (МИГА) е отпуснала 
заеми в региона по 12 про-
екта, или 1.1 млрд. USD 
под формата на застрахов-
ка на политическия риск. 

Най-големите кредито-
получатели в региона през 
годината са Турция - с кре-
дити за 2.9 млрд. USD, 
Унгария с 1.4 млрд. USD, 
Полша - 1.3 млрд. USD, 
и Казахстан с 1.1 млрд. 
USD.

Заеми за развитие 
Голяма част от новите за-
еми - около 8 млрд. USD, 
са под формата на заеми 
по политика за развитие 
(т. нар. DPL). Например 
за подпомагане на въз-
становяването на растежа 
и заетостта Турция е  по-
лучила 1.3 млрд. USD, за 
рехабилитация на финан-
совия сектор в Украйна 
банката е отпуснала 400 

Световната банка ще 
се фокусира върху три 
стратегически направ-
ления за помощ на 
региона 

Развиващите се страни 
от Европа и Централна 
Азия ще се възстановят от 
кризата по-бавно, посочва 
Световната банка. Според 
институцията икономиче-
ският растеж там ще дос-
тигне около 3% през 2010 
г., докато в други разви-
ващи се региони ще бъде 
5.5%. Възстановяването 

ще е сравнително бавно 
и през следващите някол-
ко години икономиките в 
региона ще растат с 3 до 
4%, докато темповете в 
Близкия изток ще са 5% и 
около 8% в бързоразвива-
щата се Азия. 

най-пострадалите
Регионът преживя най-
сериозно влошаване на 
бюджетното салдо сред 
всички развиващи се ре-
гиони в света по време на 
световната икономическа 
криза. Фискалният дефи-
цит надмина 5% през 2009 

Развиващите се страни ще се възстановят по-бавно

Заеми по пера
Банката е работила активно 
с правителствата за пакети 
от социални мерки за под-
помагане на семействата да 
се справят с кризата. Така 
са отпуснати 15 млн. USD 
на Босна и Херцеговина и 
12 млн. USD за Армения. 

Помощта на Световната 
банка е насочена и за на-
маляване на енергийните 
извънредни ситуации в ре-
гиона. Допълнително фи-
нансиране от 4 млн. USD за 
Киргизстан и 15 млн. USD 
за Таджикистан е спестило 
на двете страни сериозни 
енергийни кризи. 

Банката е финансирала и 
инфраструктурни проекти 
в региона, основно реха-
билитация на пътища, за 
да подпомогне създаването 
на работни места. По това 
перо са били отпуснати 
36.6 млн. USD за Арме-

ния, над 200 млн. USD за 
Грузия и 25 млн. USD за 
Киргизстан.

Социалният сектор в 
Латвия пък е получил 143.9 
млн. USD, които прави-
телството е използвало за 
подпомагане на успешното 
връщане на хората към 
пазара на труда, както и за 
осъществяване на реформи 
в областта на социалните и 
здравните грижи и образо-
ванието.

Ани Коджаиванова

млн. USD, за справяне 
със социалните после-
дици от кризата Латвия 
е взела 144 млн. USD. 
СБ е отпуснала 1.3 млрд. 
USD на Полша за подо-
бряване ефективността на 

социалните разходи, а за 
засилване на енергийната 
сигурност и интегриране 
на принципите на устой-
чивост на околната среда 
в Турция са дадени 700 
млн. USD.

г., докато  в Близкия изток 
беше едва 1%, в Латинска 
Америка - 3%, и около 4% 
в Азия и Африка. 

По-бавното възстановя-
ване означава, че правител-
ствата в региона ще трябва 
да подобрят ефективността 
на разходите, да живеят в 
рамките на по-строги бю-
джети, като същевремен-
но насърчават и растежа. 
Проблем тук е и високата 
енергийна интензивност 
на производството, която 
ще създаде предизвикател-
ства пред адаптирането на 
икономиките към клима-

тичните промени.

Три направления
За да помогне на региона 
да се справи с  предизви-
кателствата през 2010 г. 
и след това, програмите 
на Световната банка ще 
се фокусират върху три 
стратегически направле-
ния: повишаване на кон-
курентоспособността - за 
по-бърз растеж, подкрепа 
за фискална корекция и ре-
форми в социалния сектор 
- за по-голям растеж и по-
мощ за действия за климата 
- за по-устойчив растеж. 

2.9
▶ млрд. USD заеми е 
отпуснала СБ на Турция, 
която е най-големият 
кредитополучател в 
региона

Президентът на СБ Робърт Зелик ще насочи сред-
ствата за региона в три основни насоки с цел бърз, 
голям и стабилен растеж

▶

Заемите за инфраструктурни проекти и особено за рехабилитация на пътища са най-многобройни, като 
чрез тях се осигурява и заетост на населението   Снимки bloomberg

▶

Средства, отпуснати от групата на Световната банка на страни в Eвропа и Централна Азия, млрд. USD

* Финансовата година ���� � от �.��.���� до ��.��.���� Графика: Гриша Струнджев

От  Международната банка за възстановяване и развитие �IBRD �

От  Международната асоциация за развитие �IDA�

От Международната финансова корпорация �IFC�

От Многостранната инвестиционна агенция за гаранции �MIGA�
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Юрген Айзеле живее в Бъл-
гария вече от пет години. 
Тук му харесва. Харесва му 
и това, че в България има 
добри възможности за биз-
нес. „Идвам от Карлсруе. 
През 90-те години компа-
нията, за която работех, 
имаше търговски връзки с 
НЕК и ТЕЦ „Варна”. По-
знавам страната оттогава. 
После реших и да се пре-
местя, за да работя и да жи-
вея тук”, разказва Айзеле. 
През последните няколко 
години той се занимава с 
организационната работа 
около изграждането на ня-
колко промишлени зони - в 
Пловдив, Чепинци, Елин 
Пелин, с. Столник и др. 
Последните му начинания 
са свързани с изграждането 
на технологичен парк в 
Горна Малина и техноло-
гичен център в София. И 
за двата проекта той пла-
нира да потърси субсидии 
от Оперативна програма 
„Конкурентоспособност” 
(ОПК).

Бюра за стартиращи 
фирми
Създаването на технологи-
чен център вече е в доста 
напреднала фаза, казват 
от компанията на Айзеле 
- „Инфраструктура”. Пла-
новете към момента са 
официалното му откриване 
да е през октомври. Така 
проектът на Айзеле може 
да се превърне и в първия 
по рода си в България. 

Идеята на технологичния 
център е той да бъде мяс-
тото, където стартиращи 
фирми ще може да си нае-
мат едно или няколко бюра, 
за да си открият първия 
офис - на изгодна цена, но в 
същото време и достатъчно 
представителен. Наемните 
цени за тях ще бъдат доста 
под пазарните. „Целта на 
един технологичен център 

Германски опит, европейски 
субсидии от България 
Предприемачът Юрген Айзеле чака да бъде даден старт на  
схемите за финансиране на технологични центрове и паркове

 Технологичният център е почти готов. откриването му е планирано за октомври. очаква се, че само за пър-
вата година от работата му в него ще се настанят 35-40 стартиращи фирми
▶

не е просто да дава бюро 
или офис под наем, но и 
да се предоставя помощ 
на стартиращите фирми”, 
разказва Айзеле. Компани-
ите ще може да си закупят 
пакети, в които се включват 
на сравнително ниски цени 
различни услуги, като на-
пример юридически, счето-
водни и др. „Освен това ние 
разполагаме с подходящи 
контакти в страната и чуж-

бина, така че можем да им 
помогнем да си намерят 
клиенти”, казва Айзеле. 

В технологичните цен-
трове самите стартиращи 
фирми също може да се 
окажат доста полезни ед-
на на друга. Например те 
може да започнат успешно 
партньорство с някоя друга 
малка компания, която съ-
що има офис в центъра.

„Смятам, че още в края на 

първата година от функцио-
нирането на технологичния 
център в него ще има по-
не 35-40 компании”, казва 
Айзеле.

Малко факти и цифри
Технологичният център на 
германския предприемач 
ще се намира в офис сграда 
в близост до бул. „Черни 
връх”. Площта й е около 3 
хил. кв. м. В него ще може 
да се настанят стартиращи 
фирми, които се занимават 
основно с иновации. Във 
фокуса му попадат и та-
кива, които се занимават 
с трансфер на технологии, 
т.е. нещо, което е разрабо-
тено от научни експерти, 
да може да се използва 
практически за нуждите на 
бизнеса. Фирмите ще може 
да остават там максимум 
от 3 до 5 години, което се 
смята за достатъчно време, 
за да „стъпят на крака” и 
да могат да се справят са-
ми, без преференциалните 
условия за наем и възмож-
ността да получат евтини 
консултантски услуги.

опит от чужбина
Айзеле вярва в проекта 
си, тъй като има и опит 
в откриването на подоб-
ни технологични центро-

ве в Германия, Австрия, 
Швейцария и други дър-
жави. Горд е и че в един 
от последните му проекти 
в родния Карлсруе вече 
работят 65 фирми. Друга 
цифра, с която се хвали, е, 
че 97% от стартиращите 
компании, които са наема-
ли офис площ в техноло-
гичния център, след като 
са го напуснали, са успели 
да се задържат на пазара и 
дори да се разрастват. 

парк, ама не зелен, а 
технологичен
В момента „Инфраструк-
тура” работи и по друг, 
още по-мащабен проект 
- изграждане на техноло-
гичен парк в община Горна 
Малина. Най-общо той ще 
бъде нещо като мегатех-
нологичен център. В не-
го основните акценти са 
свързани с развитие на ин-
формационни технологии, 
алтернативни енергийни 
източници и разработване 
на нови строителни мате-
риали и технологии. Об-
щина Горна Малина под-
крепя проекта и участва в 
него с терен от 200 дка. От 
„Инфраструктура” казват, 
че ако всичко върви по 
план, към 2015 г. паркът 
вече трябва да бъде готов.

Европари за 
стартиращи 
иновации
И двете идеи са класиче-
ски примери за проекти, 
които може да бъдат фи-
нансирани с европейски 
субсидии чрез ОПК. Една 
от приложимите процеду-
ри вече бе стартирана през 
2009 г. През четвъртото 
тримесечие на тази година 
се очаква да започне прием 
на проекти по още две 
(вж. карето). „Проектите 
ни вече са почти готови и 
се надяваме да получим 
субсидии”, казва Марияна 
Хуманова, проектен мени-
джър в „Инфраструктура”. 
За технологичния център 
компанията се надява да 
получи финансиране след 
официалното му откри-
ване, като средствата ще 
бъдат използвани за бъде-
щото му развитие. По от-
ношение на технологичния 
парк компанията ще потър-
си субсидии за различни 
проучвания, свързани със 
старта на проекта. На по-
късен етап се надяват, че 
пак ще може да кандидат-
стват за външно финанси-
ране чрез европрограмата, 
вече за самото изграждане 
на парка.

Дарина Черкезова

Процедури
Откъде може  
да дойдат парите
Открита процедура:

1 „Подкрепа за създаване 
на технологични пар-

кове”
- Цел - да насърчи раз-

витието на националната 
проиновативна инфра-
структура

- Общ бюджет - 1.5 млн. 
EUR

Очакван старт:

1„Създаване на нови и 
укрепване на същест-

вуващи технологични цен-
трове” 

- Цел - създаване на бла-
гоприятна среда и условия 
за развитието на иноватив-
ни предприятия

- Старт - четвърто триме-
сечие на 2010 г.

- Общ бюджет - 20 млн. 
EUR

2„Създаване на нови и 
укрепване на същест-

вуващи офиси за техноло-
гичен трансфер”

- Цел - създаване на бла-
гоприятна среда и условия 
за развитието на иноватив-
ни предприятия

- Старт - четвърто триме-
сечие на 2010 г.

- Общ бюджет - 5 млн. 
EUR 

 Към 2015 г. на това място в община Горна Малина ще има технологичен парк▶



- Към настоящия момент 
разчетите показват, че сред-
ствата, които са налични 
по Оперативна програма 
“Околна среда”, ще бъ-
дат достатъчни за сектор 
“Води” и “Отпадъци”. Не 
смятам, че има такава опас-
ност, но това не означава, 

че общините трябва да се 
успокоят. За тях е важно да 
продължат да подават про-
екти, защото колкото по-
бързо правят това, толкова 
по-бързо ще бъдат оценени 
и ще може да получат суб-
сидии. Проектите в секто-
рите “Води” и “Отпадъци” 

изискват повече време, а 
програмата е валидна само 
до 2013 г., като разходите 
може да бъдат извършвани 
до 2015 г. Затова общините 
трябва да предвидят доста-
тъчно време, за да изпълнят 
проектите си.

Дарина Черкезова

Отчет
Резултати от 
ревизията 

След направения пре-
глед на проекти по Опе-
ративна програма “Окол-
на среда” през миналата 
година:

5 инвестиционни проек-
та бяха прекратени

32 проекта, свързани 
с техническа помощ за 
общините, ще се финан-
сират за сметка на наци-
оналния бюджет

119 проекта са анексира-
ни след корекции

▶

▶

▶

▶
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Очакваме, че до края на 2010 г. 
ще се усвоят 350 млн. лв.
Най-често срещаните 
пропуски и наруше-
ния на общините са 
свързани с обществе-
ните поръчки

Госпожо василева, 
оперативна програма 
“околна среда” беше една 
от най-проблемните, но 
през последните месеци 
външната оценка за нея 
се промени. има ли все 
още риск от загуба на 
средства?

- Много правилно кон-
статирахте, че това дейст-
вително беше една от най-
рисковите програми заради 
липсата на ясни критерии 
и приоритети при първите 
обявени процедури, осо-
бено в сектор “Води”. Ние 
обаче прегледахме пода-
дените проекти и разра-
ботихме нови насоки към 
кандидатите, които дават 
повече яснота. Обособи-
хме 124-те приоритетни 
агломерации, които трябва 
да бъдат финансирани по 
програмата, за да бъдат те в 
съответствие с европейско-
то законодателство. За това, 
което предприехме, вече 
получихме одобрението и 
подкрепата на Европейска-
та комисия. 

Не смятам, че към мо-
мента има някакви рискове, 
като се има предвид, че под-
ходът ни се одобрява. По 
отношение усвояемостта 
на средствата няма каквато 
и да е заплаха от загуба през 
тази и следващата година. 
Те бяха очертани като ри-
скови заради забавения ход 
в старта на програмата, но 
вече не са.

Какви цели си поста-
вяте за тази година от 
гледна точка на процент 
договорени и реално усво-
ени средства?

- Очакванията ни са, че до 
края на годината ще бъдат ус-
воени около 350 млн. лв. До 
този момент подписаните до-
говори възлизат на 999 млн. 
лв., а разплатените средства 
са над 4% от тази сума. 

Към коя от новите 
процедури, които ще обя-
вите през тази година, 
смятате, че ще има най-
голям интерес от страна 
на общините?

- Смятам, че в сектор 
“Води” ще има най-голям 
интерес. Все пак обаче очак-
вам, че и в другите две 
приоритетни оси ще бъдат 
подадени значителен брой 
проекти, тъй като това са 
важни инвестиции за мест-
ните власти.

 
Как оценявате про-

ектната готовност на 
общините?

- Има общини, които са 
доста напреднали в под-
готовката. Част от тях по-
лучават експертна помощ 

▶

▶

▶

▶

чрез програмите ИСПА или 
JASPERS. Има общини, ко-
ито са подготвили проекти 
и са подали предложения 
по двете прекратени про-
цедури в сектор “Води” 
още в началото на миналата 
година. Подадените от тях 
предложения бяха прегле-
дани от Министерството 
на околната среда и водите 
(МОСВ) и експерти от Ев-
ропейската инвестиционна 
банка (ЕИБ). Направена е 
оценка на всеки от тях до-
колко съответства на крите-
риите и дали е нужно да се 
модифицира и те ще полу-
чат указания какво трябва 
да направят. Има и такива 
общини, които са на нача-
лен етап в подготовката на 
проектите си, и затова ще 
им предоставим средства 
чрез схемата за техниче-
ска помощ, предстояща да 
стартира през следващата 
седмица (виж карето). 

Каква оценка бихте 
поставили на админи-
стративния капацитет 
на общините?

- Смятам, че от началото 
на оперативната програма 
досега е отбелязан значи-
телен напредък. Общините 
вече имат по-голяма увере-
ност и умения. Има разлики 
в капацитета на отделните 
бенефициенти, но общата 
воля и усилията, които се 
полагат, са много големи. 
Смятам, че голяма част от 
общините се справят, вклю-
чително и с подкрепата на 
министерството. Има обаче 
какво още да се желае както 
на етап подготовка, така и 
в процеса на изпълнение. 
Трудно ми е да им поставя 
оценка и не бих желала да 
се ангажирам с това.

Кои са основните про-
пуски и нарушения, които 
допускат общините?

- Най-често срещаните 
пропуски и нарушения са 
свързани с обществените 
поръчки. Много често об-
щините допускат грешки 
или по-скоро имат про-
пуски, свързани с това, че 
не са обявили тръжната 
процедура в Официалния 
европейски вестник или в 
национални медии. Про-
пуски има и по отноше-
ние на задължителното 
обявяване при сключване 
на процедура в Агенцията 
за обществени поръчки. 
Понякога се определят ква-
лификационни изисквания, 
които всъщност поставят 
дискриминационни, неясни 
или несъответстващи на 
предмета на поръчката ус-
ловия. На етапа на оценката 
също се допуска включва-
нето на недопустими или 
дискриминационни крите-
рии. Забелязва се, че често 
се допуска и разделяне на 
една голяма поръчка на ня-
колко по-малки.

 
Наскоро министърът по 

▶

▶

▶

Снимка марина ангелОва

Новите процедури
Какви проекти 
ще се финансират 
през тази година 

От следващата седми-
ца общините ще може да 
кандидатстват по нова 
процедура - за техническа 
помощ, по която ще им се 
предоставят средства 
за подготовка на техни 
бъдещи проекти. Общи-
ят й бюджет е 600 млн. лв. 
“новото в тази процедура 
е, че даваме възможност 
на общините веднага след 
изпълнение на проекта 
за техническа помощ да 
получат финансиране и за 
изпълнението на инвес-

▶

тиционния си проект, без 
да се налага повторно да 
подготвят апликационна 
форма, т.е. съкращаваме 
административната про-
цедура”, коментира иве-
лина василева, зам.-минис-
тър на околната среда и 
водите.

През 2010 г. ще се даде 
старт и на 4 нови проце-
дури по приоритетна-
та ос “Биоразнообразие” 
на обща стойност 24.5 
млн. лв.

Ще се обяви начало на 
приема и на проекти в сек-
тор “Отпадъци”. Бюдже-
тът в това направление 
е около 330 млн. лв. 

в сектор “води” вече има 
открита една процедура. 

на 30 юни стартира 

▶

▶

▶

▶

поканата до 124-те агло-
мерации за директно пре-
доставяне на средства за 
сектор “води”. Общият 
бюджет в това направле-
ние е 600 млн. лв. Проек-
тите им ще се оценяват 
на всеки два месеца, като 
ако се натрупат повече 
от 10 проекта, може да се 
свика оценителна коми-
сия и по-рано.

Предстои обявяването 
на процедура “Подготовка 
и изпълнение на проекти 
за подобряване и разви-
тие на инфраструктура-
та за питейни и отпадни 
води в агломерации над 
10 хил. еквивалент жите-
ли”, като индикативни-
ят й бюджет също е 600 
млн. лв.

▶

управлението на сред-
ствата от ЕС Томислав 
Дончев коментира, че е 
възможно да се въведат 
типови документи във 
връзка с организиране-
то на обществените 
поръчки. подкрепяте ли 
идеята?

- Да, това е добра идея. 
Това беше и наше предло-
жение, на МОСВ. Въвежда-
нето на типови документи 
и за трите вида поръчки, 
свързани със строителство, 
доставка и услуги, е пре-
вантивна мярка за избягва-
не на нередности и пропус-
ки от страна на общините. 
Така ще се предотвратят 
допусканите грешки и об-
щините ще имат възмож-
ност по-лесно и бързо да 
подготвят своите тръжни 
процедури.

Какви съвети бихте 
дали на общините, за 
да имат по-добри резул-
тати в усвояването на 
евросубсидии?

- Съветвам ги да са актив-
ни, да участват в консулта-
тивните срещи, които про-
веждаме в министерството 
всяка седмица. Те трябва да 
продължават да укрепват 
звената си, които се занима-
ват с еврофондове, защото 
в дългосрочен план те ще 
осигуряват притока на мно-
го външни средства, които 
ще подпомагат общинския 
бюджет.  

Бих ги посъветвала и 
да се запознават в по-го-
ляма дълбочина с всички 
нормативни документи, 
свързани с изпълнението 
на оперативните програми, 
тъй като голяма част от 
грешките, които допускат, 
са или поради незнание, 
или поради небрежност. 
Приканвам ги да участват 
и в обсъждането на всички 
проектодокументи, които 
публикуваме във връзка с 
новите схеми, които пред-
стои да обявяваме. 

има ли риск заради 
прекалено голямата 
активност на общините 
да не стигнат парите 
по програмата дори и за 
качествени проекти?

▶

▶

Интервю Ивелина Василева, зам.-министър на околната среда и водите
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Android води 
по безплатни 
приложения
Над 57% от всички 70 хил. 
приложения за мобилната 
операционна система на 
Google Android са безплат-
ни. Това показват данни-
те на анализаторите от 
Distimo. Според данни на 
компанията по този пока-
зател Google бие основ-

ния си конкурент Apple. 
В App Store безплатните 
приложения са едва 28%, 
в BlackBerry App World те 
са 26% от общия брой, а 
в Nokia Ovi Store - също 
26%. При платените при-
ложения обаче Apple води 
убедително, що се касае 
до най-ниска средна цена. 
При Apple най-голям брой 
от платените приложения 
имат цена под 1 USD.

Статистика 

Реклама:
Цветелина Димитрова
tzdimitrova@pari.bg
tel. 4395-849

О б -
л а к ъ т . 

Понятие, 
което се чува 

непрекъснато 
напоследък, ко-

гато се заговори 
за информационни 

технологии. Естест-
вено терминът няма 
нищо общо с прогно-
зата за времето, но съ-
що е толкова размито 
понятие. Размито, за-
щото като всеки един 
маркетингов инстру-
мент този термин се 
използва от всички 

големи и малки ком-
пании, които се над-

преварват да обясняват 
що е то облак и какви са 
предимствата му пред 
останалите технологии, 

които са налични на 
пазара. И как всеки 

доставчик ве-

че предлага една 
или друга услуга, която 

е качена на облака. 

Дефиниция
Самият облак обаче не е 
ново явление. Дори обра-
тното - той е стар почти 
колкото света. Или поне 
интернет света. Защото са-
мият интернет е един голям 
облак. Например знаете ли 
къде е хостнат Gmail? Не, 
но електронната ви корес-
понденция минава през та-
зи или друга поща. Знаете 
ли къде се хоства Flickr? 
Не, но милиони потреби-
тели на този сайт качват с 
охота снимките си на него. 
И ги споделят с приятели-
те си без значение в коя 
точка на света се намират 
самите те. Такива приме-
ри има стотици, може би 
дори хиляди, а броят им се 
увеличава непрекъснато. 
Разликата е, че сега покрай 
кризата за облака се загово-
ри много и в корпоративния 
свят. Защото компаниите се 

опитват всячески 
да спестят 

разходи 

и да 
се кон-

центрират 
около основ-

ната си дейност, 
която генерира 

приходи и печалби-
те им. А не да харчат 
стотици хиляди ле-

вове за сървъри, които така 
или иначе остаряват след 

някоя и друга година. Или 
просто се изчерпват или 
нещо такова. Проблемът 
е, че когато се стигне до 
тази точка, изходът е един: 
ъпгрейд, който струва пари. 

И така до безкрай. 

В тази ситуация об-
лакът е наистина добро 
решение, но той не е под-
ходящ за всеки бизнес. Или 
поне не все още. 

Разделение
Предвид популярността 
на тези технология през 
последните месеци, може 
би дори години се разгра-
ничават няколко основни 
типа облаци, които имат 
своите предимства и своите 
недостатъци. 

Първият и най-разпрос-
транен тип са публичните 
облаци. Там, където всеки 
може да качи своята ин-
формация и да я управлява 
от всяка точка на света, 
при това безплатно или 
срещу символична сума 
пари. Което крие един го-
лям риск: сигурността на 
информацията. 

Всъщност с този проблем 
се сблъскват и вторият вид 
провайдъри на “облачна” 
услуга - тези, които предла-
гат корпоративни решения 
в своите дейтацентрове. 
И които струват скъпо. Те 
са подплатени със солид-
ни договори с гаранции и 
неустойки между клиента 
и доставчика. Затова и те 
предоставят сигурност в 
пълния аспект на думата 
- високотехнологични ре-
шения, които по подразби-
ране струват хиляди левове 
и в които малко компании 
в България биха инвести-
рали, за да защитят 

собстве-
н а т а 

с и 

I T 
и н ф р а -

структура, 
която управля-

ват сами в офиса 
си. При доставчиците 

на “облачни” услуги обаче 
такива решения има със си-
гурност, защото липсата им 
излага на риск бизнеса им. 
И може да им доведе доста 
главоболия на главата под 
формата на компенсации за 
клиентите им, чиито данни 
са изтекли например. 

Третият вид облак, който 
се доближава максимал-
но до сегашния модел на 
управление не IT инфра-
структура, е т.нар. частен 
облак. В този случай ком-
панията сама закупува ця-
лата необходима техника, 
поддържа я самостоятелно 
и просто управлява свой 
собствен дейтацентър, чи-
ито ресурси се разпределят 
в зависимост от нуждите на 
приложенията, работещи 
на тях. 

облаците срещу 
сървърите
Какви са предимствата 
на облака като техноло-
гия? Първо, той е доста 
по-гъвкав. Например, ако 
ви трябва повече празно 
място на сървърите, не се 
налага да купувате нови 
устройства за съхранението 
на информацията. Просто 
ги наемате. Подобно е по-
ложението с процесорната 
мощ, оперативната памет 
и т.н. За разлика от купу-
ването на нови процесори 
за сървъра например обаче 
наемането на нови е доста 
по-лесен процес - само за-
явявате нуждите си и бук-
вално след часове имате 
необходимото. Без да се 

налага да чакате достав-
ки, да ангажира-

те IT отдела си и да 
преконфигурирате сървъ-
рите си. 

Понякога за компаниите е 
наложително да разполагат 
със собствени IT активи. Те 
се отразяват добре на сче-
товодния баланс на друже-
ството. Но този тип техника 
остарява доста по-бързо от 
останалите ви активи като 
коли и бюра. Паралелно 
с това той трябва да се 
ъпгрейдва всяка година, 
да се заменя на всеки 3 
години и да се поддържа 
непрекъснато, за да може 
бизнесът да остане ефекти-
вен и конкурентоспособен. 
Всеки ъпгрейд или заме-
няне обаче крие рискове-
те, свързани с миграцията 
на приложения и данни, 
спирането на сървърите за 
определен период от време 
и скъпите професионални 
услуги. Оставяме настра-
на проблема, че поняко-
га евентуални щети биха 
били необратими. За това 
големите организации под-
държат и т.нар. огледален 
хардуер, който да поеме 
натоварването в случай на 

проблем с титулярните сър-
въри. За малките компании 
обаче това е немислимо. 

Предназначение
Именно за малките играчи 
е предназначен и облакът 
като услуга. Защото те 
не могат да си поз-
волят непрекъс-
нати ин-

Облаче ле, сървърно
Развитието на доставчиците на cloud computing у нас все още се 
спъва заради манталитета

Облакът не 
е ново явле-

ние. На практи-
ка целият интер-
нет е базиран на 
тази технология. 
Кризата обаче 
изкара на дневен 
ред съкращава-
нето на разходи, 
а с тази нужда 
се популяризира 
съкращаването 
на инвестиции в 
ИТ. А облакът е 
един от начините

68.3
▶ млрд. USD ще бъдат 
общите приходи на дос-
тавчиците на “облачни” 
услуги за 2010 г., прогнози-
рат от Gartner
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Приходи
Microsoft печели 
1.2 млрд. USD 
от гейминг
Над 1.2 млрд. USD са 
годишните приходи от 
онлайн гейминг услугата на 
Microsoft, показват изчис-
ления на Bloomberg. Аген-
цията е сметнала цифрата, 
която софтуерният гигант 
никога не е обявявал офи-
циално, на база броя пла-

тени абонати (около 12.5 
млн. души) и официалното 
изявление на компанията, 
че приходите от сваляне 
на различни приложения 
за игри през Xbox Live за 
пръв път са минали при-
хода от такси за услугата. 
Така, като се има предвид, 
че тази такса е 50 USD на 
година, сметката показва, 
че приходите на компания-
та са около 1.2 млрд. USD.

Цифра

32
инча е диагоналът на най-търсените модели LCD 

телевизори в България, показват данните на LG за 
страната ни. При плазмите доминират 42-инчовите 
продукти

▶

вестиции в сървъри и 
персонал, които струват 
скъпо. Друг е въпросът, че 
всеки бизнес си има пикови 
периоди. Например за он-
лайн магазините декември 
обикновено е кошмар, що 
се касае до натоварването, 
на което да издържат сър-
върите. И какво се случва, 
ако просто в един момент 
те спрат да работят? Ами 
и бизнесът просто спира. 
Не така стоят нещата на 
облака. Защото в случай 
че се наложи дори просто 
рестартиране на сървъра, 
то става за секунди. Ресур-
сите, необходими за това 
рестартиране, се разпреде-
лят между всички ненато-
варени процесори, памет 
и т.н. в дейтацентъра. И на 
практика няма downtime 
или време, в което бизнесът 
просто спира да работи 
заради проблем с хардуера. 
Друг подобен проблем е 
липсата на място в систе-
мите за съхранение на ин-
формация. Лесно, купува 
се нов сторидж, би казал 
някой. Е, да, но това иска 
време и настройки. Иначе 
може просто да се наеме 
за секунди. 

Пречки
И докато на Запад именно 
опазването на данните е 
основен проблем с обла-
ка, в България манталите-
тът диктува друго. Прос-
то българските компании 
предпочитат да видят “как 
едни лампички святкат в 
сървърното”, което доказва 
дейността на сървърите. 
Българският бизнес още се 
ръководи от стария прин-
цип “око да види, ръка да 

пипне”. Което невина-
ги е най-подходя-

щ и я т 
м о д е л . 
“ Н о в о т о 
поколение ме-
ниджъри, които 
са доста по-об-
вързани с интер-
нет обаче, може 
да променят това 
мислене”, твърди 
регионалният ме-
ниджър на EMC за Източна 
Европа Пол Джон. Според 
него сегашните мениджъ-
ри са хората, които ще се 
ориентират все повече към 
облака, защото не се инте-
ресуват къде се намират 
сървърите им. Достатъчни 
са само гаранциите, че те 
ще работят и ще са дос-
тъпни по всяко време. И 
ако не са, срещу това ще 
има солидни неустойки. 
А “България може само 
да спечели от това и да се 
превърне в перфектната 
облачна дестинация на Ев-
ропа”, смята Джон. 

Конкуренция
В България има не една и 
две компании, които пред-
лагат подобни услуги. Във 
всичките има вариации - 
от чисто хостинг бизнес, 
които предлагат просто да 
направят сайта ви в интер-
нет видим, без да е необхо-
димо за това да си купувате 
цял сървър, до класически 
доставчици на облачни ус-
луги, които предоставят 
цялостното решение. То-
ест дейтацентър, в който 
вие наемате собствени 
процесори, място за 
съхранение на ин-
формация, данни и 
т.н. Които мо-
ж е -

т е 
д а 
увели-
ч а в а т е 
или намаля-
вате, когато 
си пожелаете, 
а впоследствие 
плащате само за 
капацитета, кой-
то сте използвали. 
Цената за използ-
ването на такава 
услуга се определя 
от няколко компо-
нента - процесорно 
време, използвано 
дисково място като 
обем, брой изпълне-
ни транзакции и т.н. 
Най-важното е, че в 
крайна сметка кли-
ентът плаща за то-
ва, което получава. 
И не се занимава 
с поддръжка 
на сървъри, 
мрежи и т.н. 
Просто си 
г л е д а 
бизне-
са.

Браузърът прили-
ча много на Google 
Chrome, идва с мини-
малистичен дизайн и 
нови функции

Пълна промяна във визия-
та, нови функционалности 
и поддръжка на нови уеб-
стандарти. Това са трите 
фактора, на които набляга 
Mozilla в новата версия на 
браузъра си Firefox 4. Или 
поне това личи от първата 
му бета-версия, която бе-
ше официално представена 
през седмицата. Въпреки че 
е в непълен вариант, брау-
зърът изглежда обещаващо 
и предвещава значително 
раздвижване на този поза-
спал от миналата година 
пазар. Официалният дебют 
на софтуера е планиран за 
ноември. В момента той е 
достъпен за потребителите, 
използващи Windows, Mac 
и Linux. Новият интерфейс 
работи автоматично само с 
Windows Vista и 7, а остана-
лите потребители трябва да 
го настройват ръчно.

Промени
Първата и най-драстична 
промяна на Firefox е свър-
зана с местоположението 

на т.нар. табове, или раз-
личните страници, отво-
рени в рамките на един 
прозорец. Те вече са раз-
положени над полето за 
въвеждане на уеб адрес, 
което според дизайнери-
те на Mozilla позволява 
на потребителите да се 
концентрират върху съ-
държанието на страници-
те, които разглеждат, и да 
управляват различните ин-
струменти на браузъра си. 
За ползващите Windows 7 
или Vista лентата с менюта 
е заменена с един-един-
ствен бутон, озаглавен 
Firefox, който позволява 
достъп до най-използва-
ните функции на браузъра 
с един клик. 

Всички тези промени 
обаче приближават все по-
вече Firefox до Chrome на 
Google. Табовете и на двата 
браузъра са над лентата 
за въвеждане на уебадрес, 
двете предлагат минима-
листична визия с малко 
бутони и в Windows Vista и 
7 заменят многото менюта 
с един бутон. Firefox обаче 
е с един гърди пред Chrome 
при последната функцио-
налност, тъй като предло-
жението на Google има 2 
бутона. 

Против забиване
Всички версии на Firefox 
4 включват и една нова 
функционалност, наречена 
out of process plug-in. Тя е 
създадена, за да улесни жи-
вота на потребителите, ко-
ито използват приложения 
на външни производители 
като Adobe Flash, Apple 
QuickTime или Microsoft 
Silverlight. Благодарение на 
OOPP спиране на работата 
на някоя от гореспоменати-
те програми няма да спре 
целия браузър, а само съ-
ответния таб. 

Паралелно с това от 
Mozilla са включили нов 
софтуер за четене на 
HTML5 в Firefox 4, както и 
поддръжка на видеостан-
дарта WebM, представен от 
Google преди 2 месеца. 

В момента Firefox из-
ползват около 23.8% от 
всички интернет потре-
бители, показват данните 
на анализаторите от Net 
Applications. Пикът на па-
зарния дял на браузъра бе 
през ноември миналата го-
дина, когато той достигна 
24.7%. За последните 7 
месеца обаче Google е уд-
воила присъствието си сред 
интернет потребителите - 
от 3.9 на 7.2%.

Пълна промяна 
в новия Firefox

новият Firefox 4 обещава драстични промени във визията на браузъра, позна-
та до момента. и много иновации   снимка БоБи тошев

▶

илюстрация гриша струнджев

снимки reuters
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Пречки
Реновирането на старите сгради е бавно  
Належаща е и подмяната на сградния фонд в София. Рекул-
тивирането на постройки от 50-те, 60-те и 80-те години, при 
които главно се проявява болният проблем на столицата 
със слабата изолация и ниската употреба на слънчева енер-
гия, е затруднено от законовата уредба на собствеността 
им, каза Бурлон. Във Франция подмяната на старите сгради 
се осъществи сравнително бързо, тъй като повечето от тях 
са социална собственост, т.е. собственост на един социа-
лен организъм. Така уреждането на събарянето на една 
постройка се улеснява, тъй като не изисква съгласието на 
всички наематели. 

Първата крачка към преобра-
зяването на София е измене-
ние в начина на мислене на 
гражданите. Осъзнаването 
на нуждата от пространства 
за алтернативни начини на 
при-движване като вело-
сипедни алеи, пешеходни 
ленти и зони за обществен 
транспорт е по-важно в дъл-
госрочен план, отколкото 
прякото намаляване на броя 
автомобили по улиците. То-
ва каза ръководителят на 
Парижкото ателие по урба-
низъм (APUR) Андре-Мари 
Бурлон по време на второто 
си официално посещение в 
столицата. 

Културен шок
Според французина това 
вече се случва - от януари, 
когато за последно е бил в 
София, се наблюдава про-
мяна в отношението на хо-
рата към градската среда. 
Но все още има много да 
учите, казва Бурлон. Тази 
седмица по време на среща 
със служителка на столич-
ната администрация дадох 
за пример южнокорейската 
столица Сеул - през послед-
ните три години градът по-
стоянно се преобразява и 
днес вече използва много 
по-ефективно градските си 
ресурси, разказва Бурлон. 
Отговорът, който е получил, 
едва ли ще учуди някого -  
оправданието с бедността на 
България дава гласност на 
отношението на голяма част 
от сънародниците ни. Но 
едва преди три години Корея 
беше по-бедна от България, 
учудва се Бурлон, и това не 
попречи да положи много 
усилия и да постигне стра-
хотни резултати. 

Постижения
Хубаво е да си напомняме, 
че чуждият опит и съвети 
не заменят личното усилие. 
А Андре-Мари Бурлон има 
какво да сподели. Два от най-
известните парижки проек-
та на французина включват 
разширяването на пешеход-
ното пространство на пло-
щад Place De La Concorde 
до Champs-Elysees и реорга-
низацията на паркинговата 
площ на кейовете край Сена. 
Освен във Франция Бурлон е 
работил по облекчаването на 
трафика и градското движе-
ние в центрове на градове в 
Алжир, Саудитска Арабия, 
Италия, Унгария, Бразилия 
и редица други държави. 

През последните 20 години 
парижани наистина започна-
ха да осъзнават значимостта 
на алтернативното прид-
вижване, заяви урбанистът. 
Ако през 1985 г. масовият 
и почти единствен начин за 
придвижване във френската 
столица е бил автомобилът, 
днес голяма част от транс-
портната мрежа на града е 
поета от формите за общест-
вен транспорт, пешеходните 
и велоалеите. 

воля за промяна
Начинът, по който това се 
случи у нас, е чрез рекул-
тивиране на града, обясни 
Бурлон. Едновременното 
стесняване на броя автомо-
билни ленти за движение и 
отстраняването на колите от 
тротоарите доведе до голямо 
освобождаване на публично 
пространство. Снимките на 
Champs-Elysees от 80-те го-
дини и днес свидетелстват 
за положителните резулта-
ти. Всъщност постигнатото 
до днес се осъществи през 
последните 20-30 години, 
допълва Бурлон. Промените 
започнаха бавно още през 
90-те години, но едва след 
2000 г. с назначаването на но-
вия общински екип процесът 
се ускори. Затова освен на-
гласата на жителите е важна 
и политическата воля.  

Желязна статистика
Всъщност проблемът с авто-
мобилите в София не идва от 
техния брой, а от факта, че 
те далеч не са най-ефектив-
ното транспортно решение 
за градски условия, обясни 
Мартин Заимов, по чиято 
покана гостува консултант-
ският екип от парижкото 
ателие. Ако се сравни броят 
на хората, които могат да 
преминат през пътна лента, 
широка 3 м, става ясно, че 
автомобилното придвижване 
е с най-голям разход на град-
ско пространство. Капаците-
тът на хората, които за един 
час могат да преминат с кола, 
е около 1000-2500 души. При 
автобусите са приблизително 
3000-3500. 10 000 пешеходци 
или возещи се по трамвайни-
те линии ще успеят да се 
придвижат за 60 минути, а 
40 000 - с традиционните 
метро мрежи. За сравнение 
капацитетът на парижкото 
метро, което е изключително 
развита система от бързоско-
ростни железопътни линии, 
е 70 хил. пътници. 

Алтернативните форми на придвижване са по-ефективни 
от личния автомобил

Усещане за движение 

Цитат

 Андре-мари бурлон,  
ръководител на Парижкото ателие по урбанизъм

В момента София е пет 
пъти по-малко населена от 

Париж и сходна с устройството на 
Виена, Берлин, Рим

Град колкото юмрук
За всеки живял поне за 
кратко в София проблемите, 
свързани с автомобилната 
пренаселеност на централ-
ната й част, не са тайна. Но 
София не е само центърът 
и до този факт достигат 
все повече граждани през 
последните години. Разра-
стването на урбанистични-
те площи и желанието да се 
установиш в покрайнините 
на големия град е тенден-
ция, която допълнително 
натоварва ефективното 
устройство на градовете, 
напомня Мартин Заимов. 

Затова е важно да се работи 
в посока концентрацията 
им - така се спестява енер-
гийният разход, необходим 
за прокарването и поддръж-
ката на транспортни, елек-
трически, водоснабдителни 
мрежи и останалите нужни 
битови условия. В момента 
София е пет пъти по-мал-
ко населена от Париж и 
сходна с устройството на 
Виена, Берлин и Рим, спо-
деля Бурлон. Но въпросът 
за „свиването” й е труден. 
Не бих могъл да поставя 
оценка или реалистичен 
срок как и кога може да се 

случи, преди да е приклю-
чил първоначалният анализ 
на града. А това ще отне-
ме поне още година-две, 
прогнозира урбанистът. 

бъдещето  
се случва сега
Преобразяването на Со-
фия в „зелен” архитектурен 
град обаче засега е на втори 
план. Екипът на Бурлон е 
поканен да си сътрудничи с 
кметството на Столичната 
община по проблемите на 
градското движение и ре-
организацията на трафика. 
Проектът е дългосрочен и 

предвижда промени, които 
ще се осъществяват посте-
пенно в рамките на 20-30 
години, обяснява Мартин 
Заимов. А част от тях вече 
са налице - разширяването 
на мрежата на метрото, 
където в проектирането на 
втората линия е участвал 
екипът на Бурлон, е факт. 
Факт са и усилията за уве-
личаване на пространства-
та с велоалеи. Остава да се 
научим да ги използваме 
по-често или поне да про-
меним отношението си към 
тези, които го правят.

марина Узунова

ПРЕДИ СЕГА

ПРЕДИ СЕГА

M

1000
2000

3000
6000

10 000
10 000

40 000
70 000

ГРАДСКИ ПЪТ

МАГИСТРАЛА

ДВУКОЛЕСНИ

АВТОБУС

ПЕШЕХОДЦИ

ТРАМВАИ

СКОРОСТНИ ВЛАКОВЕ

ПЪТНИЦИ

МЕТРО

БРОЙ ХОРА, КОИТО МОГАТ ДА ПРЕМИНАТ ПРЕЗ ЛЕНТА ШИРОКА � МЕТРА ЗА � ЧАС
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